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Aquest setmanari no accepta com a seues les opinions 
expressades pels col·laboradors, que tenen l’exclusiva 
responsabilitat del text publicat amb la seua firma, ni es 
fa responsable de l’autenticitat de la publicitat. Vinaròs 
agraeix totes les col·laboracions, però adverteix 
que els originals a les diferents seccions no podran 
sobrepassar les 25 línies de lletra Times New 
Roman (cp.12), excepte en el cas de partits 
polítics amb representació municipal que 
tenen assignat un espai fixe. En l’original, hi 
haurà de constar la firma i figurar el nom, cognoms, 
domicili, telèfon, fotocòpia del DNI de l’autor, o bé, 
en el cas d’entitats, del representant responsable. 
No s’admetran pseudònims. La direcció no es 
compromet a publicar les col·laboracions que 
arriben després del dimarts a les 13 hores.
Per correu electrònic:  
diariet@vinaros.es, usb, cd, i, en última 
instància, en paper. 
Els escr i ts que requerisquen resposta sols 
s ’admetrà un torn de rèpl ica.

ACTUALITAT

X.Flores
El ple de l’Ajuntament de Vinaròs ha aprovat una 
moció presentada por el PP de Vinaròs per a obrir una 
comissió d’investigació “amb l’objecte de determinar 
el responsable de la decisió de la  unidireccionalitat 
de la carretera de la costa sud, conèixer els criteris 
que van modificar la circulació de la zona i la causa 
per la que no es va obrir un expedient administratiu 
i que no se sol·licitessen informes tècnics”. 
Aquest era el primer ple presencial després de 
sis mesos, i per a celebrar-lo va haver-hi una 
disposició especial dels regidors, respectant 
distàncies, repartits por tota la sala, i amb màscares. 
Sorprenentment, el punt va ser aprovat gràcies al vot a 
favor del PSPV de Vinaròs, després d’assegurar el regidor 
d’Interès Turístic i Promoció de la Ciutat, Marc Albella, que 
“no hi ha res a amagar”. També van votar a favor PP, PVI i 
Ciutadans. En contra van votar Totes i tots Som Vinaròs 
(TSV), Compromís  i el regidor no adscrit es va abstindre. 
El portaveu del PP, Juan  Amat, va argumentar la 
presentació de la moció apuntant que “és una demanda 
de molts veïns damnificats por aquesta decisió, no 
hi ha informes tècnics escrits que l’avalen i volem 
saber si hi ha hagut increment de la sinistralitat 
en el vial des que es va modificar la circulació”. 
Por part de Ciutadans, Manuel Herrera també es va 
mostrar favorable a la moció destacant que “sempre que 
es requerisquen explicacions cal donar-les, i crec que no 
era necessari córrer per a prendre aquesta decisió tan 
important sense valorar-la abans entre tots els grups”. 
També el PVI va votar a favor d’obrir una comissió per a 
investigar aquesta decisió en considerar que la carretera 
de la costa sud és una via molt transitada i que, per tant, 
requeria d’informes tècnics i ser consensuada entre els 
partits. “Podem parlar de la unidireccionalitat de les costes 
nord i sud sempre que s’hagen asfaltat els vials d’accés, 
s’hagen construït rotondes per a sortir per la N-340 i hi 
hague més seguretat”, va indicar, recordant que “al principi, 
al maig se’ns va dir que era una mesura provisional duta 
a terme durant les fases de desescalada pel Covid-19”. 
Compromís, en paraules de Paula Cerdà, va justificar el 
seu vot en contra assenyalant que el sentit únic  de la 
costa sud és una decisió encertada ja que es dóna més 
prioritat als vianants i els ciclistes, creant-se un espai més 
tranquil en la zona.
El regidor no adscrit, Carlos Ramírez va dir que la 
presentació de la moció “no és més que un exemple 
més de com alguns actuen només en benefici propi. Es 
lícit demanar-la, però el PP només va a fer campanya 
per veure si cau algun vot. A mi mai se m’ha negat cap 
informació, i per tant no entenc tant de teatre”.

Per part de Totes i Tots Som Vinaròs (TSV) Hugo Romero 
va criticar al PP apuntant que el que pretén amb aquesta 
moció “es fer soroll, com ens té acostumats, perquè en 
aquest cas saben perfectament les competències que 
té l’alcalde i el secretari ja va emetre un escrit apuntant 
que està en el marc de les potestats de l’alcaldia. 
No donarem via lliure a aquesta classe de política”. 
Per part del PSPV, Marc Albella, va dir que “puc entendre 
les queixes dels veïns per haver de fer un volta més gran 
per a anar al poble i també que hi ha coses a millorar, 
però tots els grups municipals que som aquí estem a 
favor de la direcció única  d’aquesta carretera. Votem a 
favor d’aquesta comissió, perquè no tenim res a amagar”. 
Va tancar el punt l’alcalde, Guillem Alsina, que va assegurar 
que no hi ha hagut un augment de la sinistralitat en el 
vial des que es va posar en funcionament el sentit únic, 
oferint les dades estadístiques des de 2016 fins avui, i va 
recordar que el PP també va prendre decisions similars 
com la posada en marxa del carril bici en el passeig 
marítim, sense que constés cap expedient administratiu. 
També va dir que la decisió es va prendre amb motiu del 
Covid-19, per a facilitar el passeig dels ciutadans, i que 
vist el bon acolliment es va considerar que era una decisió 
encertada. “Estem treballant ara a millorar més la zona i la 
seguretat en tota la costa sud”, va indicar. També va llegir 
l’informe del secretari que conclou que “l’alteració del 
sentit de circulació d’una via urbana és una competència 
municipal que s’exerceix por l’alcalde o el regidor delegat 
com a autoritat competent sense necessitat d’altres 
tràmits administratius per a adoptar tal mesura”.

L’Ajuntament aprova obrir una comissió 
d’investigació per la decisió de posar en marxa el 
sentit únic a la carretera  de la costa sud
El PSPV vota a favor de la moció del PP: “No tenim res a amagar”

OCASIÓN: 
VENTA DE LOCAL COMERCIAL EN VINARÒS

Precio: 62.000€. Interesados llamar al 673 820 961
DE 80M2 A ESCASOS METROS DE LA AV. PAÍS VALENCIÀ
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ACTUALITAT

X.Flores
El Ayuntamiento de Vinaròs ha aprobado por 
unanimidad en el pleno ordinario del mes de 
septiembre una moción presentada por el Grupo 

Municipal Ciudadanos sobre el plan de empleo 
de las personas con discapacidad. Manuel Herrera 
como portavoz de este partido en Vinaròs explicó 
que la propuesta se presenta para fomentar los 
planes de formación dirigidos a las empresas para  
su contratación, mostrar al empresariado local el 
marco regulatorio y las diferentes herramientas, 
como el personal de apoyo y las funciones que 
pueden desarrollar en la empleabilidad de las 
personas con discapacidad y la aprobación de 
una línea de subvenciones destinada a la opción 
de ajustes razonables en la adecuación de la 
relación de puestos de trabajo para que puedan 
ser desarrollados en igualdad de condiciones 
por personas con discapacidad. Entre otras cosas 
también se propone potenciar la colaboración 
con las asociaciones que gestionan directamente 
los planes de formación dirigidos a personas 
desempleadas con discapacidad,  la comprobación 
previa del cumplimiento de las empresas del 
cupo de reservas para personas con discapacidad 
establecido por ley a la hora de poder concurrir a 
las licitaciones de contratos de servicios públicos 
municipales y la realización de una campaña de 
sensibilización dirigida al sector empresarial para 
que contraten personas con discapacidad. 

Herrera agradeció a Afaniad y Cocemfe su trabajo 
conjunto con su grupo municipal y señaló que su 
intención era ir más allá y pedir la creación de un 
plan municipal de empleo, pero hay limitaciones 
en cuanto a competencias. “No se está cumpliendo 
desde el ayuntamiento y muchas entidades con la 
cuota de reserva para las personas con discapacidad 
en sus contrataciones.  Con voluntad no solo basta 
y hay que cumplir la ley”, señaló Herrera.
El edil no adscrito, Carlos Ramírez, destacó por 
su parte que es necesario seguir aprobando más 
iniciativas como esta, y la concejala de Compromís 
Paula Cerdà, dijo que apoyaban la moción aunque 
no se trataba de un tema nuevo.
Juan Amat, por parte del PP, dijo que “las 
propuestas del gobierno municipal en beneficio 
de la discapacidad han brillado por su ausencia”, 
lamentando que el equipo de gobierno no 
haya puesto en marcha en cinco años ningún 
centro especial de empleo y que el único en 
funcionamiento sea el que planificó el PP, y confió 
en que esta moción, con la que se mostraron a 
favor, no quede en un cajón. 
Por último, Maria Cano (PSPV) mostró su 
predisposición a trabajar en este sentido. 

X.Flores
L’Ajuntament de Vinaròs ha aprovat per 
unanimitat una moció presentada pel Grup 
Municipal Ciutadans per a la creació d’un Pla 
Municipal  Antiriuades. Manuel Herrera com a 
portaveu de Ciutadans Vinaròs va indicar que 
“estem a les portes dels mesos més complicats 
meteorològicament parlant i cal garantir la 
seguretat dels nostres veïns i no lamentar-se quan 
hi hagui una desgràcia. Cal avançar-se en aquelles 
coses en les quals tenim competència, i la llei ens 
permet desenvolupar un pla municipal antiriuades. 
Són 31 els municipis que tenen un risc mitjà i 
només 6 l’han realitzat. Crec que hem d’anticipar-

nos i reduir al mínim els danys materials que 
hi puguin haver i els riscos per als veïns”. 
El regidor no adscrit, Carlos Ramírez, va considerar 
la moció molt positiva, mentre Paula Cerdà 
(Compromís) va dir que Vinaròs “té necessitat 
d’aquest pla” i va afegir que en l’últim Consell 
Local  Agrari  alguns representants van comentar 
la importància de realitzar un pla d’estudi sobre 
aquest tema per a evitar el succeït fa dos anys. 
El  PVI  a través de Maria Dolores Miralles, va 
donar suport a la idea i va recalcar que el 
consistori  vinarossenc  està fent des de fa 
legislatures els deures en matèria de prevenció 
en cas de fortes pluges, realitzant la neteja 

d’embornals i els primers 500 metres dels barrancs, 
a més d’invertir en obres de canalització d’aigües 
pluvials any rere any. També va considerar que 
hauria de participar d’aquest pla la Conselleria. 
El PP també va donar suport a la moció 
confiant que hi hagi un “compromís real” per 
part de l’equip de govern per a realitzar el 
pla i que la idea no es quede en un calaix. 
L’alcalde, Guillem Alsina, va assenyalar que en el 
pròxim ple d’octubre es durà a aprovació el primer 
pla d’emergències de la ciutat i que aquest pla 
contra les inundacions que proposa Ciutadans 
també estarà preparat per a ser debatut en el ple 
ordinari del mes de novembre.

Vinaròs aprueba una moción para crear un plan de empleo 
para las personas con discapacidad

L’Ajuntament de Vinaròs crearà un pla municipal antiriuades
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ACTUALITAT

X.Flores
L’Ajuntament de Vinaròs ha aprovat amb el vot 
favorable de tots els grups i l’abstenció de PP 
i PVI la renovació del conveni per al manteniment i 
consolidació de la Seu del Nord de l’UJI a la localitat. 
El conveni, com va explicar la regidora de Cultura, 
Anna Fibla, el signen els Ajuntaments de Vinaròs i 
Sant Mateu, la Fundació Caixa Vinaròs i la Universitat 
Jaume I. El consistori vinarossenc aportarà 12.000 
euros anuals i cedirà a la  UJI  l’espai situat a la 
biblioteca municipal de Vinaròs, el de Sant Mateu 
aporta 3.000 euros, la mateixa quantitat que 
la Fundació Caixa Vinaròs, mentre que l’UJI invertirà 
en la Seu del Nord un total de 17.000 euros. 
Vinaròs ha proposat com a temes de treball la 
carta de població, Carles Santos, la memòria 
històrica, la dona, el còmic, el cinema i una 
aula per a majors. D’aquestes propostes 
ja s’han realitzat, segons va indicar  Fibla. 
Fibla  també va assenyalar que l’anterior conveni 
datava del 24 de maig de 2013 i havia vençut 
i era necessari actualitzar-ho tal com marca la 

normativa. L’objectiu del conveni és fomentar la 
docència i la investigació, així com participar en 
el progrés i el desenvolupament de la societat 
mitjançant la difusió, la crítica, el saber científic, 
potenciar i promoure activitats culturals i 
d’extensió universitària en el programa del campus 
obert de l’UJI. La regidora de Cultura va destacar 
que “l’Ajuntament manifesta la seva voluntat de 
participar en el manteniment d’aquesta seu en 
l’àmbit d’influència comarcal, consolidant així una 
actuació continuada de promoció cultural, social 
i formativa”. Segons  Fibla  el conveni afavoreix 
la integració de la Universitat més enllà del seu 
campus a Castelló, de manera que la nostra 
comarca pugui tenir alguns dels seus serveis. 
Per part de l’oposició, PP i PVI van ser crítics amb 
aquest acord, argumentant en la seva abstenció 
que hi ha hagut un descens de l’aportació de 
l’UJI, a més de considerar que podrien realitzar-
se més activitats. Maria Dolores Miralles, com a 
portaveu del  PVI, va dir sobre aquest tema que 

“crida l’atenció que hi hagi socis que hagin baixat 
la seva aportació” (en referència a la Fundació 
Caixa Vinaròs i la mateixa UJI) i que “fa anys es 
realitzaven moltes més activitats que en aquests 
últims anys”. També va demanar una justificació 
de les despeses realitzades en l’última edició. “Crec 
que s’han fet poques coses pels diners invertits, i 
l’ajuntament hauria de demanar una justificació 
detallada dels diners gastats a l’UJI”, va assenyalar. 
Per part seva, Juan Amat, portaveu del PP de Vinaròs, 
va justificar la seva abstenció apuntant que “aquest 
conveni és un fidel reflex de la seva manera de 
governar, perquè hi ha una evident falta d’ambició”. 
Per a Amat, “qui coneix l’històric d’aquest conveni 
se n’adona que l’Ajuntament de Vinaròs va perdent 
força fins a arribar a aquest punt. L’any 2013 en 
aquest mateix conveni l’ajuntament va aportar 
12.000 euros, i l’UJI 18.000 euros, mentre que 
la Fundació n’aportava 15.000. Això demostra que 
tots menys l’ajuntament aporten menys recursos a 
aquest conveni, i l’activitat també decreix”.

La Regidoria d’Obres i Serveis, 
encapçalada per Carmen 
Morellà, ha posat en marxa les 
feines rutinàries de neteja de 
barrancs i rieres, en els primers 
500 metres de la costa, per 
evitar possibles inundacions 
en cas de produir-se pluges 
intenses. Aquestes tasques 
es realitzen dues vegades a 
l’any i estan incloses dintre del 
contracte de neteja viària de 
l’Ajuntament amb l’empresa 
concessionària.
La regidora Morellà ha 
indicat que “amb aquestes 
feines sobretot es vol deixar 
els barrancs en òptimes 

condicions per afrontar la 
tardor i evitar així el risc de patir 
inundacions en cas de produir-
se fortes precipitacions”. 
En aquest sentit, insistia 
que és fonamental netejar 
les restes vegetals i retirar 
també escombraries o grans 
voluminosos abocats per a 
permetre la circulació fluïda 
de l’aigua.
En els propers dies es faran les 
tasques de desbrossament a 
les desembocadures del riu 
Sénia i Cervol, així també com 
en els barrancs del Triador, 
Barbiguera, Saldonar, Salines i 
Aiguadoliva.

Mitjançant Resolució del 19 d’agost de la 
Vicepresidència i Conselleria d’Igualtat i Polítiques 
Inclusives, se li concedeix a l’Ajuntament de 
Vinaròs una subvenció de 133.928,56€ per al 
desenvolupament d’itineraris integrats per a la 
inserció sociolaboral de persones en situació o risc 
d’exclusió social per a l’exercici 2020.
Es tracta d’un projecte d’innovació social orientat 
al desenvolupament de les habilitats, millora de 
l’ocupabilitat i la inserció laboral de les persones 
en situació de vulnerabilitat. L’objectiu és afavorir 
el accés al mercat de treball a les persones 
que es troben en risc d’exclusió social amb 
tallers d’orientació, formació i assessorament 
individualitzat, aprofitant i coordinant els recursos 
locals per al benefici personal i social.
Cal destacar que la passada edició va finalitzar amb 
209 participants i una inserció laboral del 38%.
El Projecte Itineraris és una actuació cofinançada 
per la Unió Europea a través del Programa Operatiu 
del Fons Social Europeu (FSE) de la Comunitat 
Valenciana 2014-2020.
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inserción laboral orientación

itinerario integrado

formación prospección empresarial

Unión Europea
Fondo Social Europeo

“El FSE invierte en tu futuro”

El Proyecto Itinerarios es una actuación co� nanciada por la Unión Europea a través del Programa Operativo 
del Fondo Social Europeo (FSE) de la Comunidad Valenciana 2014-2020
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Proyecto I3S Itierarios integrados de inserción sociolaboral
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Participantes en acciones 
formativas: 210 personas
(127 mujeres y 83 hombres)

Resultados de la 3a edición:

Participantes: 209 
(119 mujeres y 90 hombres)

Inscripción
a ofertas
de empleo: 194

Acciones
formativas
realizadas:  36

Atenciones 
personalizadas:
(277 mujeres
y 218 hombres) 495

Inserciones 
laborales: 
(41 mujeres
y 38 hombres) 38%

Empresas 
contactadas: 

55
Selecciones 
laborales  
realizadas:  7 El Proyecto Itinerarios de Inserción Sociolaboral de Vinaròs es un Proyecto 

de Innovación Social orientado al desarrollo de las habilidades, mejora 
de la empleabilidad e inserción laboral de las personas en situación de 
vulnerabilidad social que tiene por objetivo favorecer el acceso al mercado 
de trabajo de las personas que se encuentran en riesgo de exclusión 
social, mediante orientación, formación y asesoramiento individualizado, 
aprovechando y coordinando los recursos locales para beneficio personal 
y social.

El Proyecto Itinerarios es una actuación co� nanciada por la Unión Europea a 
través del Programa Operativo del Fondo Social Europeo (FSE) de la Comunidad 
Valenciana 2014-2020
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Vinaròs renova el conveni per al manteniment de la Seu del Nord de l’UJI  

L’Ajuntament executa les feines de neteja i desbrossament de barrancs

Vinaròs rebrà una subvenció per al Projecte Itineraris



3 octubre de 2020

5

ACTUALITAT

(contraportada)

     

Estamos en:

        

                   c/ Galicia, 12 (Vinaròs)
                      Tfn. 964 40 21 48

Regidoria de Benestar Social

(contraportada)

     

Estamos en:

        

                   c/ Galicia, 12 (Vinaròs)
                      Tfn. 964 40 21 48

Regidoria de Benestar Social

(contraportada)

  

 

Estamos en: 

c/ Galicia, 12 (Vinaròs)
    Tfn. 964 40 21 48

Concejalia de Benestar Social

inserción laboral orientación

itinerario integrado

formación prospección empresarial

Unión Europea
Fondo Social Europeo

“El FSE invierte en tu futuro”

El Proyecto Itinerarios es una actuación co� nanciada por la Unión Europea a través del Programa Operativo 
del Fondo Social Europeo (FSE) de la Comunidad Valenciana 2014-2020

PROYECTO I3S
RESULTADOS 2019

ITINERARIOS

Tel.: 964 40 21 91 - Plaça Sant Antoni, 19 - VINARÒS

Regidoria de Política Social
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Participantes en acciones 
formativas: 210 personas
(127 mujeres y 83 hombres)

Resultados de la 3a edición:

Participantes: 209 
(119 mujeres y 90 hombres)

Inscripción
a ofertas
de empleo: 194

Acciones
formativas
realizadas:  36

Atenciones 
personalizadas:
(277 mujeres
y 218 hombres) 495

Inserciones 
laborales: 
(41 mujeres
y 38 hombres) 38%

Empresas 
contactadas: 

55
Selecciones 
laborales  
realizadas:  7 El Proyecto Itinerarios de Inserción Sociolaboral de Vinaròs es un Proyecto 

de Innovación Social orientado al desarrollo de las habilidades, mejora 
de la empleabilidad e inserción laboral de las personas en situación de 
vulnerabilidad social que tiene por objetivo favorecer el acceso al mercado 
de trabajo de las personas que se encuentran en riesgo de exclusión 
social, mediante orientación, formación y asesoramiento individualizado, 
aprovechando y coordinando los recursos locales para beneficio personal 
y social.

El Proyecto Itinerarios es una actuación co� nanciada por la Unión Europea a 
través del Programa Operativo del Fondo Social Europeo (FSE) de la Comunidad 
Valenciana 2014-2020
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Voldria que les meues primeres paraules, foren de disculpa. Una 
disculpa d’aquest Alcalde i d’aquest equip de govern, lamentant 
que, a causa de l’actual situació sanitària, no puguem celebrar ni 
gaudir com cal, el dia del vostre patró: Sant Miquel. 
Sabem que és un dia de festa, germanor, però també d’orgull per 
a vosaltres i les vostres famílies. I justament, el que pretenc amb 
aquestes paraules, és fer-vos partícips de l’orgull que l’equip de 
govern i jo mateix, sentim per la vostra tasca. 
 
Un orgull que naix de conèixer des de dins la vostra tasca. En el dia 
a dia però sobretot en els moments més difícils i determinants. Heu 
estat al peu del canó en situacions tan difícils com la dels aiguats 
del 2018. Puc recordar aquells moments amb respecte, angoixa i 
intranquil·litat. Però qualsevol dels sentiments o records, sempre 
tenen un denominador comú: la vostra presència i entrega, com 
també la dels companys de la brigada municipal. La vostra tasca, 
coordinació i treball, va ser determinant per evitar danys personals 
i minimitzar en la mesura de el possible els materials. Vau saber 
estar a l’altura. 

 
Actualment, vivim un altre capítol difícil: el covid-19. Ningú 
estàvem preparats. Ningú estàvem informats. Ningú ens ho 
esperàvem. És una situació que ens ha fet lidiar amb el dia 
a dia dels nostres veïns i les seues preocupacions familiars, 
econòmiques, laborals i sanitàries. Heu experimentant la cara més 
amable, però també la menys amable de la complicitat dels veïns 
que residim en aquesta ciutat. En definitiva: un altre cop i sense 
previ avís, seguiu estant a l’altura tot i el cansament físic i mental 
que suposa aquesta situació. 
 
És per això que, sense allargar-me més i en nom de l’equip de 
govern i el consistori, volem expressar-vos el nostre més sentit i 
sincer reconeixement i admiració a la vostra tasca en defensa de 
l’ordre, la llei i la llibertat. 
 
Esperem estar, nosaltres també, a la vostra altura. 
 
Guillem Alsina Gilabert 
Alcalde de la Ciutat de Vinaròs

Benvolguts/es agents de la Policia Local de Vinaròs:
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X.Flores
La localitat d’Amposta s’ha fixat en el 
model de gestió del mercat municipal 
de Vinaròs i de reciclatge dels seus 
residus per a aplicar-ho pròximament 
al mercat del seu municipi, que 
actualment es troba en plena 
remodelació estructural i es planteja 
un canvi en el seu funcionament. 
L’alcalde de Vinaròs, Guillem Alsina 
i la regidora de Comerç, Anna  Fibla, 
van acompanyar dimecres al primer 
regidor d’Amposta, Adam Tomás, la 
regidora de Comerç i Mercat, Susanna 
Sancho i la de Polítiques Ambientals, 
Nuria Marco, en aquesta visita a 
les instal·lacions  vinarossenques. 
Alsina va explicar que el model de 
mercat de Vinaròs és el resultat 
de l’esforç de tots, ajuntament i 
venedors, recordant que ha obtingut 
la distinció “Or cinc estrelles” 

d’excel·lència en la Comunitat. 
Per part seva, Tomás va explicar que 
“estem estudiant la manera de canviar 
el mercat municipal, amb el qual 
estem satisfets però som conscients 
que cal repensar-lo”. És per això que 
des d’aquesta localitat, capital de la 
comarca del Montsià, estan analitzant 
quins mercats tenen algun tipus de 
singularitat pel que respecta a la seva 
excel·lència, i un dels més pròxims 
és el de Vinaròs. “La visita és perquè 
ens expliquin la seva experiència 
per a arrencar un model que està 
funcionant, i estem molt satisfets 
perquè el que hem vist ens ha agradat 
molt, perquè es gestiona de manera 
diferent i és una molt bona manera 
de fer-ho, donant més protagonisme 
a l’associació de venedors del mercat 
i imposant aquests sistemes tan 

avançats de gestió de residus”, va 
explicar el primer edil d’Amposta, que 
va dir que “el més segur és que serà 
un model que acabarem copiant”. 
Tomás va concloure que per a això, 

tenen previst realitzar una altra visita 
a Vinaròs amb representants de 
l’associació del mercat d’Amposta 
perquè vegin ells mateixos com es 
gestiona el mercat de Vinaròs.

La Regidoria de Política Social i 
Joventut de l’Ajuntament de Vinaròs 
s’ha sumat a la commemoració del 
Dia Internacional contra l’Explotació 
Sexual i el Tràfic de Dones, Xiquetes 
i Xiquets que se celebrava el dia 23 
de setembre. Va ser instaurat per la 
Conferència Mundial de la Coalició 
Contra el Tràfic de Persones en 
coordinació amb la Conferència de 
Dones que va tenir lloc en Dhaka, 
Bangladesh, al gener de 1999. El 
tràfic d’éssers humans és l’esclavitud 
del nostre temps i, lamentablement, 
una realitat a Europa i al nostre país. 
Suposa una profunda violació dels 
drets humans, de la dignitat i de la 

llibertat de la persona i constitueix 
una forma de delinqüència greu, 
que en la majoria de les ocasions 
implica organitzacions delictives a 
les quals proporciona importants 
beneficis basats en la utilització de 
les persones amb diferents finalitats 
d’explotació. L’explotació sexual és 
la finalitat d’explotació i tràfic més 
nombrosa i en la qual el percentatge 
de dones i xiquetes augmenta 
exponencialment.
La prostitució i el tràfic de dones 
estan absolutament relacionats. 
La majoria de dones en situació de 
prostitució són o han sigut víctimes 
del tràfic de persones.

Amposta s’inspira en el model de gestió del mercat municipal de Vinaròs 

23 de setembre, Dia Internacional 
contra el Tràfic i l’Explotació Sexual 
de dones, xiquetes i xiquets
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Vinaròs ha il·luminat la façana de 
l’Ajuntament, amb motiu del Dia Mundial 
del Farmacèutic, per a reconèixer la labor 
que desenvolupen els farmacèutics 
especialment durant aquesta pandèmia, i 
sol·licitar un paper més actiu en el Sistema 
Nacional de Salut. El president del Col·legi 
Oficial de Farmacèutics de Castelló, Sergio 
Marco, ha assenyalat que “estem en un 
moment crucial, sumits en una crisi de Salut 
Pública, i cal fer nous passos, per això hem 
fet una crida perquè les autoritats sanitàries 
aprofiten el potencial dels farmacèutics i les 
farmàcies enfront de la Covid-19”. A més ha 
afegit “només es requereix voluntat política 
per a reforçar l’atenció sanitària comptant 
amb un eficaç recurs assistencial: la xarxa 
de 306 farmàcies i els 856 farmacèutics 
cadascun des del seu àmbit d’exercici”.
Aquesta commemoració, promoguda per la 

Federació Internacional Farmacèutica (FIP), 
s’ha celebrat amb el lema de “Transformant 
la salut global”, per a destacar el paper 
fonamental que els farmacèutics 
exerceixen en la millora de la salut des de 
tots els àmbits professionals i en totes les 
comunitats. Un protagonisme creixent en 
països de tot el món que compten amb 
els farmacèutics per a reforçar la capacitat 
assistencial dels seus sistemes sanitaris.
En aquesta línia, el Col·legi de Farmacèutics 
de Castelló ha tingut una actitud proactiva 
i constructiva col·laborant amb les 
administracions i la resta dels professionals 
sanitaris i oferint solucions en cada fase de 
la pandèmia.
L’alcalde, Guillem Alsina, ha destacat que 
“des de l’Ajuntament ens hem volgut 
afegir a aquesta iniciativa i aquesta nit per 
homenatjar als farmacèutics”.

El portavoz adjunto del Partido Popular 
en el Ayuntamiento de Vinaròs, Lluís 
Gandía, ha reclamado en el pleno 
“una solución urgente y definitiva a las 
constantes averías de los contenedores 
soterrados en Vinaròs”.
Gandía ha señalado que “en la calle 
Socorro, en la calle San Francisco, los 
contenedores soterrados están de nuevo 
averiados, los contenedores aéreos 
ofreciendo una imagen negativa de la 
ciudad y los vinarocenses sin tener un 
servicio ante la pasividad de un gobierno 
que se resigna ante estos problemas”.
Los populares apuntaban al gobierno 
municipal exigiendo “menos buenas 
palabras y más soluciones. Gobernar 
es reconocer el problema, afrontarlo y 
ofrecer soluciones y, por lo visto, la única 
alternativa que ofrece el gobierno de 

Alsina y Fibla es la resignación”.
En el pleno el portavoz popular también 
reclamó “que se pongan las pilas para 
trabajar en beneficio de los vinarocenses. 
Los contenedores soterrados estuvieron 
un año sin funcionar por la dejadez del 
gobierno ante la empresa de limpieza 
y ahora permiten que los problemas 
se repitan con una frecuencia que deja 
claro que no se está trabajando en el 
tema”.
Gandía finalizaba reclamando “un 
gobierno que trabaje, que piense menos 
en hacerse fotos y más en dar respuesta 
a las necesidades de los vinarocenses, 
pero también del comercio y del turismo, 
que ven como el centro de la ciudad está 
lleno de contenedores de basura porque 
el gobierno local no se preocupa de que 
los contenedores soterrados funcionen”.

L’Ajuntament de Vinaròs homenatja als farmacèutics i farmacèutiques

El PP reclama soluciones urgentes para los contenedores soterrados
Los populares acusan al gobierno municipal de “haber sido incapaces en cinco años de hacer que el servicio funcione correctamente”

El Consistori de Vinaròs, a través de 
l’empresa adjudicatària del servei, 
ha reforçat els tractaments contra 
els rosegadors als carrers del centre 
històric de la localitat. Cal destacar 
que aquestes actuacions es realitzen 
arran de les queixes d’alguns veïns que 
han traslladat a l’Ajuntament la seua 
preocupació per la proliferació dels 
rosegadors.
El regidor de Transició Ecològica, 
Hugo Romero, ha assenyalat que 

“immediatament hem atès les 
demandes dels veïns per aplicar 
els tractaments corresponents per 
mantenir a ratlla els rosegadors”. Durant 
els propers dies els tècnics aplicaran el 
producte al clavegueram i les zones on 
se sol trobar aquest animal.
Per acabar, Romero ha detallat que 
aquestes tasques estan incloses 
dintre del contracte de plagues i 
desinsectació de l’Ajuntament amb 
l’empresa concessionària.

L’Ajuntament reforça els tractaments 
contra els rosegadors
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L’Hospital de Vinaròs ha registrat 
dos brots per coronavirus entre el 
personal sanitari del centre, i hi ha 
5 metges i 3 infermeres que han 
donat positiu, amb símptomes 
lleus, i s’han realitzat les proves 
PCR a altres 56 professionals de 
l’hospital, que estan confinats 
esperant els resultats.
El resultat de les proves fetes dilluns 
a 56 sanitaris s’està endarrerint 
per un problema tècnic, segons 
fonts sindicals. Es treballa ara per 
a trobar el vincle epidemiològic 

dels brots, i un possible origen 
que apunta el sindicat CSIF seria 
una partida de bates de protecció 
individual defectuosa.
La Conselleria de Sanitat Universal 
i Salut Pública ha confirmat 
que estos equips de protecció 
individual es van retirar el dia 
18, després de rebre queixes del 
personal perquè es trencaven amb 
facilitat, però ha ratificat que tenen 
el certificat de qualitat vigent. 
Els sindicats han demanat que 
s’analitzen.

Des del col·lectiu “Volem uns trens 
dignes” denunciem la saturació una 
vegada més dels trens regionals que 
comuniquen Castelló amb Vinaròs com 
a conseqüència de les retallades que 
ha patit el servei.
 
La decisió de RENFE de reduir a la 
meitat els trens que comuniquen el 
nord de la província fa impossible 
poder mantenir la distància de 

seguretat entre persones. Per tant 
és el propi govern qui ocasiona les 
saturacions que recomana evitar.
 
“Volem uns trens dignes” tornen a 
reclamar el restabliment de les 12 
freqüències diàries entre Castelló i 
Vinaròs. Una vegada iniciat el curs 
acadèmic a la Universitat Jaume I no 
hi ha excusa possible. Teníem 12 trens i 
volem els 12 trens.

X.Flores
Totes  i  Tots  Som  Vinaròs (TSV)  ha argumentat 
la seva postura favorable a direcció única de la 
costa sud i ha mostrat la seva disconformitat 
amb la moció que ha presentat el PP al ple 
sol·licitant una comissió d’investigació en 
considerar que l’equip de govern ha pres aquesta 
decisió sense informes tècnics que l’avalen. 
La portaveu de TSV, Anna Fibla, va assenyalar que 
“estem convençuts que el sentit únic  de la costa 
sud ha propiciat que tots els vinarossencs, visquin 
on visquin, gaudisquen d’un espai tranquil on 
els vianants i els ciclistes són els protagonistes”. 
Malgrat això, va considerar que “és cert que 
es pot millorar la zona, i en això treballarem”. 
Fibla  es va preguntar “perquè el PP vol investigar 
aquesta decisió quan ja existeix un escrit del 
secretari de l’Ajuntament que explica clarament 
que no hi ha cap inconvenient en què pugui dur-se 
a terme”. “Considerem que el que volen és treure 
rèdit polític, estan acostumats a fer política de 
campanar”, va assenyalar. “No volem malgastar 
diners de les arques municipals perquè intervinguin 

en comissions d’investigació els funcionaris i 
perdre hores de treball. En aquests moments el que 
cal fer és treballar per Vinaròs de veritat”, va afegir. 
La portaveu de  TSV  va recordar que a Vinaròs 
s’han convertit en zona de vianants abans altres 
zones, com el centre i el passeig marítim, i que 
també va haver-hi crítiques. “Si preguntéssem 
ara als veïns si voldrien que tornessen a 
passar cotxes per aquests carrers, estic 
convençuda que dirien que no”, va subratllar. 
També va anunciar Fibla que proposaran “la direcció 
única de la costa nord per a crear un eix que unisca 
Sol de Riu i Aiguadoliva i que millori la sostenibilitat 
i la qualitat de vida de tots els  vinarossencs”. 
Per part seva, Hugo Romero, va dir que el que pretén 
el PP amb aquesta moció “és fer soroll i una cortina 
de fum, com ens té acostumats, perquè en aquest 
cas saben perfectament les competències que té 
l’alcalde i el secretari ja va emetre un escrit apuntant 
que està en el marc de les potestats de l’alcaldia”. 
Romero va indicar que el vot a aquesta moció del 
seu grup “serà negatiu, perquè el PP l’única cosa 

que vol presentant-la és enganyar als vinarossencs”. 
Finalment, Sebastià Fabregat, portaveu de 
l’assemblea de  TSV, va explicar que “el nostre 
programa electoral ho diu clar: volem prioritzar 
la bicicleta en el trànsit de la ciutat en detriment 
del vehicle a motor, i el sentit únic de la costa sud 
és el primer pas. Si el PP vol saber els qui són els 
responsables de la decisió, som nosaltres. La seva 
moció no té sentit”.

TSV aposta pel sentit únic de la costa sud i proposa aplicar-la a la costa nord 

L’hospital de Vinaròs registra dos brots de Covid-19 que afecten a vuit sanitaris

‘Volem uns trens dignes’ denuncia la saturació dels trens Regionals 
entre Vinaròs i Castelló impedint guardar la distància de seguretat
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El portavoz adjunto del PP en el 
Ayuntamiento de Vinaròs, Lluís 
Gandía, ha lamentado que “durante 
estos días los vinarocenses están 
empezando a pagar la tasa del 
Consorcio de Residuos y han visto 
como este año toca pagar un 13% 
más que el año anterior, al pasar el 
recibo de las viviendas de 79,04 euros 
a 89,62 euros, a lo que se debe sumar 
la tasa municipal que representa 
otros 34 euros”.
Gandía ha señalado que “esta 
subida de impuestos es fruto de la 
decisión de los alcaldes del PSPV-
PSOE de nuestra comarca, que junto 
con la Diputación y la Generalitat 
también en manos de los socialistas, 

aprobaron en solitario que tantos 
particulares como autónomos, 
pequeñas empresas y negocios, 
pagaran un 13% más en 2020”.
Desde las filas populares se ha 
indicado que “esta subida llega 
en el peor momento. Las familias, 
autónomos y empresas necesitan del 
apoyo de las administraciones para 
salvar empleos y mantener a flote 
nuestra economía local, pero en lugar 
de ese apoyo reciben un impuesto 
que se ha incrementado un 13%”.
El popular ha finalizado asegurando 
que “no es el momento de subir 
impuestos como hacen los gobiernos 
del PSPV-PSOE sino de ayudar a 
los autónomos, a las familias, a 

las empresas que mantienen viva 
nuestra ciudad con mucho esfuerzo, 
por lo que desde el PP seguiremos 

reclamando una reducción de 
impuestos que incentive y reactive 
nuestra economía”.

El PP acusa al PSPV de subir un 13% la tasa de reciclaje del Consorcio 
en el peor momento económico

La portavoz adjunta del Partido 
Popular en el Ayuntamiento de 
Vinaròs, Carla Miralles, ha solicitado 
“soluciones con carácter urgente 
para que la sanidad en Vinaròs 
recupere un servicio sanitario digno 
y dejen de producirse situaciones 
tercermundistas que no pueden 
prolongarse ni un minuto más”.
Miralles ha afirmado que “en el 
Centro de Salud deben volver 
las consultas presenciales, con 
consultas a lo largo de todo el día si 
hace falta para que no se masifique, 
pero la gente debe acceder con 

facilidad a su médico de cabecera y 
no estar todo el día llamando sin que 
le respondan el teléfono”.
Desde la formación popular se ha 
reconocido “el trabajo inmenso de 
los profesionales sanitarios y no 
sanitarios durante estos meses, y por 
eso nuestra queja se traslada a una 
Conselleria de Sanidad que se ha 
acostumbrado a las colas en la calle 
y los hospitales a medio gas”.
Miralles se refería también a la 
situación del Hospital de Vinaròs 
“cuyas listas de espera son las 
mayores de la Comunidad Valenciana 

y se encuentra con el servicio de 
cita previa colapsado, sin dar citas 
y la gente desesperada intentando 
lograr una cita con su especialista”.
Finalizaba la popular remarcando 
que “en marzo, abril y mayo, no 
criticamos estas medidas porque 
entendíamos que era una situación 
nueva pero ahora, seis meses 
después las cosas no pueden seguir 
en esta situación que lo único que 
provoca es el desánimo entre el 
personal y la desesperación entre 
quienes necesitan una respuesta del 
sistema sanitario valenciano”.

El PP pide “soluciones” al colapso del centro de salud y del Hospital de Vinaròs
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El curso de Alfabetización Informática para la Ocupación, organizado 
por la Agència de Desenvolupament Local del Ajuntament de Vinaròs 
en colaboración con la Diputación Provincial, se inició el pasado 21 de 
septiembre.
La finalidad de estos talleres es proporcionar las herramientas  a las 
personas en paro para mejorar su empleabilidad y facilitar su inserción en 
el mundo laboral.

Aquest 25 de setembre, dia global d’accions pel clima,   Fridays For Future 
Vinaròs s’ha mobilitzat per la justícia climàtica a la pèrgola del passeig 
marítim. E.Fonollosa

L’Ajuntament de Vinaròs condemna fermament l’assassinat masclista a 
València de la jove de 26 anys.
Amb aquesta confirmació, el nombre de dones assassinades per violència 
de gènere ascendeix a 33 en 2020, i a 1.066 des de 2003

La protectora Proda 
Vinaròs ha rebut esta 
setmana una grata 
sorpresa dels ciutadans 
alemanys Thorsten y 
Cathrin.

Expliquen des de Proda 
Vinaròs que Thorsten 
y Cathrin van conèixer 
l’associació l’any passat, 
després d’adoptar a 
Flocke, una preciosa gata 
que havien trobat a la 
costa sud mentre estaven 
de vacances. 

Enguany aquests dos 
ciutadans han portat 
des del seu país mantes, 
transportins, casetes, 
vitaminas, snacks, una 
donació econòmica 
recollida entre amics i familiars y van construir amb les seves mans 
uns fantàstics menjadors i casetes de refugi per als gats de carrer 
que Proda anirà instal·lant en els pròxims dies. 

Thorsten i Cathrin també han decidit adoptar dos gats més de 
l’associació. Luna i Gardfield marxaran d’aquesta manera a viure 
amb ells a Alemanya, on coneixeran a la seva germana Flocke.

Voluntaris amb estrella de Proda
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E.Fonollosa
Por primera vez desde 1969 Rainer Maria Jaenicke 
no ha podido disfrutar del verano vinarocense, 
por culpa del Covid-19. Él cada verano acudía 
puntalmente a su apartamento en Vinaròs, como 
de forma ininterrumpida llevaba haciendo los 
últimos 50 años, pero esta vez ha querido ser 
prudente ante el creciente aumento de contagios 
habidos en España y, muy a pesar suyo, ha tenido 
que quedarse en su Alemania natal.
 En esta zona de la costa de Vinaròs tiene Rainer su 
residencia veraniega
 “Este verano ha sido la primera vez desde hace 1969, 
que no he ido a Vinaròs” decía mediante correo 
electrónico, lamentándolo mucho y esperando 
volver el año que viene, “cuando los tiempos de 
viajar sean más seguros para los mayores”. Aunque 
reside habitualmente en Colonia, este verano, a 
cambio de acudir a Vinaròs había decidido hacer 
turismo por el interior de su país. Así ha estado 
en el noroeste de Alemania, visitando entre otros 
lugares Frisia oriental cerca de Leer, desde donde 
nos envía una foto de su campanario, además de 
otra imagen de Warsingsfehn, un pueblo cerca de 
Leer.
 Aunque no ha pasado en Vinaròs el verano 2020, 
sí que estuvo meses atrás, “vine en marzo y pude 
salir de la ciudad antes del primer encierro. Unos 
vecinos alemanes también pudieron salir de España 
antes del cierre y no han visitado Vinaròs desde 
entonces”. Sin embargo una familia alemana que 
vive frente a su apartamento pasó sus vacaciones 
de verano en Vinaròs en julio cuando el número de 
nuevas infecciones era bajo.
  A Rainer le gusta enviarnos fotos de los lugares 
que visita
 “La perspectiva de visitar España durante el resto 
del año pinta mal debido al creciente número de 
casos de coronavirus. Esperamos sinceramente 
que se produzcan avances positivos en 2021 y 

que una visita a la ciudad sea posible nuevamente 
sin problemas” decía añadiendo que “el Ministro 
Federal de Salud ha pedido a la gente que no viaje, 
ya sea en invierno o en verano”.
  Recordaba que su familia tomó la decisión de 
comprar una casa en Vinaròs en 1999, antes de 
que hubieran alquilado casas de vacaciones en la 
Costa Norte. Así, se construyó por entonces en la 
costa norte una urbanización, formada por 9 casas 
estilo chalet, todas de hasta 120 metros cuadrados 
en parcelas entre 300 y 550 metros cuadrados. 
“Nuestra casa fue la primera en construirse y 
se terminó en 2000. Con la ayuda de un amigo 
abogado de Barcelona que nos ayudó con la 
compra y nos brindó seguridad, la compra se 
completó sin problemas”.
  La urbanización fue poblada durante los 
primeros años por cuatro familias españolas, 
tres familias alemanas y dos familias holandesas. 
De las nueve familias, solo una española vivía 
de forma permanente en la urbanización. De las 
nueve familias en 2000, tres todavía viven en la 
urbanización, tanto por la fluctuación. 
Con el tiempo, como en todas partes, la apariencia 
de la urbanización cambió. En la actualidad, nos 
seguía contando Rainer María, los residentes, 
temporales o permanentes,   son una familia 
francesa, tres familias españolas (incluida una como 
primera residencia), tres familias alemanas, una 

inglesa (también como primera residencia) y una 
holandesa. “El idioma coloquial para comunicarnos 
entre las familias es el español y el presidente de la 
urbanización es el español. Todo funciona bien, la 
urbanización se encuentra en muy buen estado y 
todos estamos en contacto a través de un grupo de 
Whatsapp”. “Hasta ahora no ha habido problemas 
interpersonales irresolubles, la convivencia positiva 
de los vecinos es un ejemplo de la convivencia 
positiva de las personas en 
la ciudad de Vinaròs, que 
está abierta a todas las 
naciones” concluía.
https://www.coloniars.de/
los_ultimos_caminos.htm
  Otra foto enviada desde 
Alemania por Rainer 
es este crucero Spirit 
of Adventure,    traído 
desde el astillero Meyer 
en Papenburg ( Frisia 
Oriental) a través 
del río Ems hasta 
el Mar del Norte, 
”quizás uno de los 
últimos dinosaurios 
de la moda de los 
cruceros antes del 
coronavirus” decía.

Rainer Maria Jaenicke 
medio siglo veraneando en Vinaròs, interrumpido por el coronavirus

+ info. reserves: 964 86 55 15
info@molicervera.org

Carretera CV-135, km 9
12578 Cervera del Maestre

www.molicervera.org

Complim amb totes les mesures de seguretat establides
per les autoritats sanitàries. Obligari portar mascareta.

Al Molí de l’Oli de Cervera podràs 
visualitzar, en un espai històric, com 
es produïa l’oli d’oliva a principis 
del segle XVII. També podràs 
degustar els olis monovarietals 
tí pics del Maestrat i conéixer el 
patrimoni històric, paisatgísti c i 
gastronòmic de Cervera.

Ara, més que mai, aprofi ta per a conéixer el teu entorn.

Horari: De dimarts a dissabte: 
10:00 a 14:00 hores i 17:00 a 20:00 h
Diumenges: 10:00 a 14:00 h

Imprescindible demanar cita prèvia
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ANEM-SE´N CAP A LA LLUNA (IV)
Per Francisco Amat, biòleg

Be, doncs ja s´ ha arribat a la cara oculta i també 
s´han estudiat amb molt d´interès els dos pols, nord 
i sud, de la Lluna. 

I perquè tant d´interès en aquests dos objectius 
?.
Resulta que l´escorça superficial d´ambdues cares 
de la Lluna es marcadament diferent, mes gruixuda 
en la cara oculta i molt més plena de cràters 
d´impacte, mentre que la cara coneguda es menys 
gruixuda, te menys cràters i hi dominen les planúries 
denominades “mars” (Mar de la Tranquil·litat, de la 
Fertilitat, de la Serenitat, de les Turmentes, etc., se´n 
poden comptar fins més de 25) formades per grans 
erupcions i escampalls del magma interior, que 
veiem des de la Terra com grans taques fosques. 
La composició geològica dels materials en ambdós 
llocs pot ser molt diferent.

El març de 2010 el projecte Chandrayaan 1 
desenvolupat per la Índia va confirmar la presència 
de més de 40 cràters, prop del pol nord, que es 
troben sempre en total ombra, i que podrien 
contenir uns 600 milions de tones d´aigua en forma 
de gel. El gel sembla estar present en el fons no 
il·luminat pel sol de molts cràters a la Lluna. L´origen 
d´aquesta aigua pot ser divers, però es creu que 
majorment ha pogut arribar per la col·lisió de molts 
fragments de cometes formats bàsicament per gel 
, o per l´acció del hidrogen (protons) procedent del 
“vent solar”, que reaccionaria amb l´oxigen dels 
òxids de gran varietat de minerals presents en la 
superfície produint l´aigua.

La disponibilitat d´aigua ja permet projectar 
la instal·lació de bases permanents habitades 
per humans, doncs es compta amb l´element 
essencial per la vida. Però aquesta aigua facilita 
l´obtenció dels seus elements bàsics, hidrogen 
i oxigen. L´oxigen és precís per respirar, i com a 
combustible pels coets que partirien de la Lluna 
cap a la conquesta del espai exterior del complex 
Terra/Lluna, i el hidrogen seria precís per reduir 
químicament els òxids dels minerals existents en 
la superfície lunar, obtenir aquestes substàncies o 
elements  purs,  i més oxigen.

En quant al pol sud hi ha un marcat interès per la 
conca Aitken, ja citada en aquest text. I a la conca 
Aitken s´hi troben cràters molt promissoris com 

el anomenat “cràter Shakelton”. Es un cràter d´uns 
21 km de diàmetre i 4,2 km de fondària.  Te una 
característica molt notable. El seu centre coincideix 
amb el punt pel que passa l´eix teòric de rotació de 
la Lluna, amb una desviació de a penes 5 km. Això 
fa que al cim de les muralles o vores exteriors del 
cràter sempre hi arribe la llum solar, encara que al 
fons, sempre en ombra, hi hague la corresponent 
acumulació de gel (aigua). Aquesta disponibilitat 
constant de llum i de calor procedent del sol 
(energia sense restriccions), i d´aigua, proporcionen 
unes condicions tèrmiques molt favorables per la 
instal·lació d´una base colonial humana, ja sigue 
per explotar els recursos disponibles a la Lluna o 
per emprendre l´inici de la cursa cap l´espai exterior.

I quins son els recursos presents a la Lluna que li 
poden interessar explotar  a la societat humana?

Ens podríem plantejar d´entrada quin seria l´ús que 
donaríem a aquests recursos:

  a) Importar-los a la Terra per seguir desenvolupant 
l’economia i el polèmic i discutible “progrés 
(indefinit)” de la nostra societat  terrícola.
  b) Utilitzar-los directament a la Lluna per seguir 
desenvolupant la recerca i l´estudi d´aquests propis 
recursos al satèl·lit. 
c) També utilitzar-los a la Lluna per desenvolupar 
els projectes destinats a viatjar i conèixer altres llocs 
veïns del propi Sistema Solar. 

De moment sembla  que l’ interès més immediat 
tindria a veure amb el primer cas citat, encara que 
és molt discutible si seria econòmicament viable 
l’extracció i purificació de substàncies o elements 
d’interès industrial o comercial en la pròpia Lluna i 
transportar-los de tornada a la Terra. 

L’escassa informació publicada de que es disposa, 
a partir dels estudis efectuats sobre materials 
mostrejats a la Lluna i estudiats aquí, o els analitzats 
allí mateix per els mòduls, sondes, landers, etc, 
que s´han enviat fins ara, ve a confirmar que la 
composició dels materials disponibles en el propi 
regolit no es massa diferent de la del nostre planeta. 
Es parla de variables nivells (en pes) d´oxigen (43%), 
silici (20%), magnesi (19%), ferro (10%), calci (3%), 
alumini (3%), crom (0,24%), titani (18%), manganès 
(0,12%). Els metalls “preciosos” anomenats sideròfils, 
per formar part dels asteroides o meteorits ferrosos, 
o procedents de nuclis d´altres planetes , com l´or, 
iridi, osmi, pal·ladi, platí, reni, rhodi, ruteni, els 
lantànids o terres rares, etc, tampoc són massa 
abundants a la superfície. Tot i que sí que arribaren 
a la Lluna per impactes de meteorits, però en 
un moment en que la Lluna encara no s´havia 
solidificat del tot, aquests materials es van afonar 
i anaren a formar part del nucli central del satèl·lit. 

De fet, un altra gran incògnita que es deu voler 
verificar, per tots aquells que aspiren a  viatjar 
fins la Lluna, es la naturalesa d´una gran massa 
metàl·lica (2,18 x 10 16 tones) que es troba clavada 
sota la superfície de la Conca Aitken, just en la 
superfície superior del mantó lunar, i que se suposa 

està formada per ferro i níquel, com el nucli central 
sòlid del nostre planeta, i com altres meteorits 
o meteoroides que volten per l´espai exterior.  
Aquest fenomen ja el van posar de manifest les 
dues sondes GRAIL de la NASA l´any 2013, i hores 
d´ara es pensa que va ser un gran meteorit que va 
impactar la Lluna quan aquesta encara no estava 
del tot solidificada, fa uns 4000 milions d´anys.

En canvi, tant si es pogués decidir sobre 
“manufacturar” materials d’interès per transportar-
los de tornada a la Terra,  o per utilitzar-los allí 
mateix, amb la intenció de acomplir els altres dos 
objectius abans citats b) i c), el que si que caldria 
es beneficiar materials adients per obtenir molta 
energia i barata, de la que el nostre planeta sempre 
en tindrà manca, i els projectes ultra-terrestres 
també. La energia  solar, abundant i aprofitable a la 
Lluna, no es pot transportar a la Terra, però si alguns 
elements que són bàsics per l’obtenció d´energia 
d´origen nuclear, com el Urani i el Heli en forma 
del seu isòtop 3He.

Se sap que hi ha Urani a la superfície de la 
Lluna, ja ho va evidenciar la sonda japonesa 
Kaguya l´octubre de 2007. No tenim massa 
informació publicada sobre l´abundor i 
tipus d’isòtop d´Urani que hi domina. El més 
abundant a la Terra és 
l´Urani  U 238 (99% de tots els isòtops naturals), 
el més estable i , per tant, el menys fissionable, 
per això el que s´utilitza exclusivament  
per produir energia a les central de fissió 
nuclear és el U235, poc abundant a la natura 
(0, 7%), poc estable  i que s´ha d´obtenir 
per enriquiment en centrífugues especials, 
a partir del U238, fins arribar a una riquesa 
del 4-5 %. Aquesta riquesa és la que permet 
utilitzar-lo a les centrals nuclears per produir 
energia. Cal afegir que s´ha d´enriquir fins 
el 90% per poder aplicar-lo en fins bèl·lics, 
ja se sap, les bombes amb les que estem 
amenaçada tota la humanitat.  Aquesta és la 
polèmica que enfronta actualment l´Iran dels 
“Jomeinis” amb els altres països que disposen 
de l´arma nuclear, especialment amb els 
EEUU.  Per tot el que s´ha dit, es qüestionable 
que pugui interessar purificar Urani a la Lluna 
per utilitzar-lo allí o baixar-lo a la Terra, però 
això més ho saben els especialistes, en el bon 
sentit d l´expressió.

Properament parlarem de l´Heli.
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El alcalde agradece la ayuda del Hotel Vinaròs durante la pandemia de Covid-19

SOCIETAT

ANEM-SE´N CAP A LA LLUNA (IV)
Per Francisco Amat, biòleg

¡Felicidades Héctor!
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La regidora de Cultura de l’Ajuntament de Vinaròs, Anna Fibla, va presentar 
dilluns a la sala d’actes Provi García de la biblioteca municipal, els actes per 
a commemorar el 779 aniversari d’atorgament de la carta de població. Un 
aniversari de la ciutat que sempre s’ha celebrat amb moltes activitats (més de 
25 en altres edicions) i amb actes multitudinaris que no es veuran enguany, 
a causa de la pandèmia de Covid-19, mentre que les activitats programades 
també s’han vist reduïdes a la mínima expressió. Malgrat això, s’ha preparat una 
petita exposició i diversos actes musicals i teatrals “per a oferir el nostre suport 
a la indústria de la cultura tot i les circumstàncies”, com va expressar  Fibla. 
 
El dimarts 29 de setembre, dia en què es va atorgar la carta de població, 
van començar els actes amb una petita exposició a la capella de Santa 
Victòria dels dos pergamins de la carta més antics: l’original, que data 
de 1241 i un altre posterior de l’any 1252, i que és la primera còpia del 
manuscrit original que es va fer i que també está escrita sobre pergamí. 
 
Els actes continuen el 3 d’octubre a la tarda a l’auditori municipal -amb un 
aforament molt reduït a tan sols 75 persones- quan tindrà lloc un concert 

comemmoratiu de la carta pobla a càrrec de La Alianza. El dia 4 d’octubre 
a les 19.30 hores a l’auditori està prevista l’obra teatral  Benedetterias, un 
espectacle d’Anititrán Compañía Flamenca per a tots els públics amb temàtica 
de flamenc i poesia de Mario Benedetti, programada per a commemorar el 
centenari de l’escriptor. El dia 11 d’octubre, també l’auditori municipal acollirà 
l’obra “La bíblia contada per Xavi Castillo” de la  Companyia  Pot  de  Plom. 
 
Fibla va explicar que l’acte de lliurament del Grinyó Ballester, màxima distinció 
que atorga l’Ajuntament a una persona o entitat destacada per la seva labor, 
i que és de caràcter bianual, es posposa enguany i de moment no hi ha data 
concreta per a l’acte. La regidora va explicar que hi ha prevista una pròxima 
reunió del Consell de Cultura per a decidir la data. Tampoc es coneix la persona 
o entitat que rebrà enguany la distinció, que sempre s’ha lliurat el 29 de 
setembre coincidint amb l’aniversari de l’atorgament de la carta de població. 
 
Un altre dels actes multitudinaris que també s’han hagut de suspendre 
enguany és el del gran pastís d’aniversari que realitza l’agrupació de pastissers 
i que es repartia a la plaça Parroquial per als veïns.

Program a
d’actes
Del 26 de setembre 
a l’11 d’octubre

Vinaròs aposta per la cultura 
per a celebrar el 779 aniversari de 

l’atorgament de la Carta de Poblament

La pandèmia redueix la celebració d’actes, no hi haurà pastís 
i el Grinyó Ballester es posposa

1

Som his tòria,
fem his tòria

Aniversari de l’Atorgament

de la Carta de Poblament de Vinaròs

1241-2020
La regidora 
de Cultura, 

Anna Fibla, va 
presentar la 

programació 
d’aquesta 

extranya edició 
de la carta de 

poblament 
mermada i 

deslluïda per la 
situació sanitària 
per la pandèmia 

de Covid-19

X.Flores

1

Som his tòria,
fem his tòria

Aniversari de l’Atorgament

de la Carta de Poblament de Vinaròs

1241-2020
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Program a
d’actes
Del 26 de setembre 
a l’11 d’octubre

10

TEATRE

26 [dissabte]
Clausura del Festival 
Vinaròs Arts Escèniques

EL ROMANCERO 
GITANO
Companyia: Núria Espert
Horari: 22.00 h
Lloc: Plaça de bous de Vinaròs
Preu: 5 €
Públic: Adult
Idioma: Castellà

Venda d’entrades a l’auditori i 
internet: codetikets

EXPOSICIÓ

Del 22 de setembre 

al 4 d’octubre
Exposició de 
les fotografies 
presentades 
al concurs de 
l’associació d’alumnes 
CMFPA, amb el tema 
«L’aigua»
Lloc: Auditori Municipal de Vina-
ròs
Horari: de dimarts a diumenge de 
18.00 a 21.00 hores

29 [dimarts]
Exposició de la Carta 
Pobla
Lloc: Capella de Santa Victòria 
(entrada per l’auditori municipal).
Horari: de 18.00h a 21.00h

Setembre Octubre

11

EXPOSICIÓ

Del 6 al 

30 d’octubre
MUJERES 
DEL MUNDO
Lloc: Auditori Municipal de Vina-
ròs
Organitza: Cruz Roja Vinaròs
Horari: de dimarts a diumenge de 
18.00 a 21.00 hores

CONCERT

03 [dissabte]
Societat musical LA 
ALIANZA, grup reduït
Hora: 19.00 h
Lloc: Auditori Municipal

TEATRE
BENEDETTERÍAS
Dia: diumenge 4 d’octubre
Hora: 19:30 h
Lloc: Auditori Municipal de Vina-
ròs
Companyia: Anititrán Compañía 
Flamenca
Preu: 5 €
Públic: Tots els públics
Idioma: Castellà
Duració: 70 minuts
Temàtica: Flamenc i poesia de 
Mario Benedetti

Venda d’entrades a l’auditori 
(aforament limitat a 75 perso-
nes).

Octubre

12

TEATRE

11 [diumenge]
LA BÍBLIA CONTADA 
PER XAVI CASTILLO
Hora: 19:30h
Lloc: Auditori Municipal de Vina-
ròs
Companyia: Pot de Plom
Preu: 5 €
Públic: Adult
Idioma: Valencià
Duració: 110 min
Temàtica: La Bíblia i la política 
Venda entrades a l’auditori 
(aforament limitat a 75 perso-
nes)

La capella 
de Santa 
Victòria acull 
la exposició 
de la carta 
de població 
original, de 
1241 i la 
primera copia 
manuscrita en 
pergamí, de 
l’any 1252. La 
mostra va ser 
inaugurada 
dimarts per 
la regidora de 
Cultura, Anna 
Fibla.1

Som his tòria,
fem his tòria

Aniversari de l’Atorgament

de la Carta de Poblament de Vinaròs

1241-2020

La Carta de Poblament original, 
a la capella de Santa Victòria

Programació

1

Som his tòria,
fem his tòria

Aniversari de l’Atorgament

de la Carta de Poblament de Vinaròs

1241-2020
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La Colla Vella dels Xiquets de Valls ha atorgat el 
VIIè Premi Isidre de Rabassó d’Identitat Castellera a 
Joan Bofarull Solé “per la seva contribució a l’estudi 
i difusió de la història del fet casteller”.
Bofarull, nascut a Reus el 1971, és llicenciat en 
Geografia i Història, i actualment és professor 
de secundària. És autor dels llibres “L’origen 
dels castells: anàlisi tècnica i històrica”, “Les 
Muixerangues valencianes” i co-autor de “Els 
Xiquets de Reus: 25 anys de castells”. Joan Bofarull 
és membre dels Xiquets de Reus des dels inicis de 
la colla, on va convertir-se en un dels seus primers 
enxanetes. També forma part de la Muixeranga de 
Vinaròs i és membre de la Junta Executiva de la 
Federació Coordinadora de Muixerangues.
La Colla Vella posa en valor la seva obra “L’origen 
dels castells: anàlisi tècnica i històrica” per tractar-

se del primer treball que va afrontar l’origen del fet 
casteller de forma monogràfica, i que “resolgué de 
manera força convincent, amb rigor, amb el màxim 
de dades i amb noves aportacions”. Des de l’entitat 
rosada la consideren “una obra indispensable i 
que va marcar un abans i un després en la història 
de la castellística”. El llibre, publicat el 2007 per 
Cossetània Edicions, va ser guardonat amb el tercer 
premi “L’Esperidió” d’assaig sobre el fet casteller, 
convocat per l’Associació d’Amics de la Colla Jove 
Xiquets de Tarragona.
L’autor resuenc ha publicat desenes d’articles al 
voltant dels castells o les muixerangues, com el 
que publicàvem a ElMónCasteller.cat el passat 2 de 
setembre al voltant de la figura del periodista Joan 
Mañé i Flaquer.
El jurat atorga així la setena edició d’aquest 

premi que distingeix aquelles persones, entitats i 
iniciatives que han contribuït a estudiar i difondre 
la història dels castells i la identitat dels Xiquets de 
Valls. Eloi Miralles, Xavier Brotons, Pere Ferrando, 
l’editorial Rafel Dalmau, Xavier Sendra i Lluís 
Figuerola han estat els anteriors guardonats amb el 
Premi Isidre de Rabassó d’Identitat Castellera.

BENEDETTERÍAS
Companyia: 
Anititrán Compañía Flamenca

2020

Hora: 19.30 h
Lloc: Auditori municipal 
de Vinaròs
Preu: 5 €*
Públic: Tots els públics
Idioma: Castellà

TEATRE

diumenge

04
octubre

* Venda anticipada: Auditori municipal 
de dimarts a diumenge 
de 18.00 a 21.00 h

* Amb Carnet Jove: 4 €
* Abonament per a 6 obres: 25 €

LA BÍBLIA 
CONTADA 
per XAVI CASTILLO
Companyia: Pot de plom

2020

Hora: 19.30 h
Lloc: Auditori municipal 
de Vinaròs
Preu: 5 €*
Públic: Adult
Idioma: Valencià

TEATRE

diumenge

11
octubre

* Venda anticipada: Auditori municipal 
de dimarts a diumenge 
de 18.00 a 21.00 h

* Amb Carnet Jove: 4 €

Joan Bofarull, de la Muixeranga de Vinaròs, 
rep el premi Isidre Rabassó d’Identitat Castellera
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Durant els mesos de juliol i setembre , la plaça de 
bous ha sigut una illa de cultura , de teatre, de 
dansa i cant: Festival Vinaròs Arts Escèniques.
El dissabte 26 de setembre , amb un ple total de 
l’aforament del recinte, Núria Espert el clausurava 
amb Romancero Gitano de García Lorca. 
L’espectacle, dirigit per Lluís Pasqual, va tindre 
tot el necessari per a delectar al públic. D’una 
banda un escenari nu i senzill, però evocador: 
un simple pati de butaques. I per una altra, una 
actriu, alumna apassionada de la gran Margarita 
Xirgú, com la mateixa Espert es va definir. Ella  

va mostrar un talent inesgotable amb la seua 
gestualitat elegant, la seua mirada, el seu to, la 
seua dicció i , especialment, la seua ànima en 
recitar els versos de Lorca . En la intimitat de la nit, 
ens va relatar amb moviments subtils, anècdotes 
de Lorca , d’ella mateixa i li va posar emoció , 
sentiment i sentit a poemes  com  “ El romace de 
la luna , luna”,  “ El romace de la pena negra”, 
entre d’altres , i “ El Romacero somnámbulo” , on 
l’emoció i el silenci es van instal·lar en les ànimes 
dels que estaven a  la plaça de bous de Vinaròs . 
Va dialogar Núria Espert amb si mateixa i va posar 

veu als sentiments de Doña Rosita, Yerma , 
Mariana Pineda o la mare  de «Bodas de sangre» . 
Més que un recital poètic, l’actriu va 
generar un clima i les paraules de Lorca  
van arribar molt endins del públic present.  
Una inesborrable manera de tancar el Festival que es 
recordarà per les mesures de seguretat, temperatura, 
gel , mascaretes i  distància, però també per les  
grans espectacles com aquest Romancero Gitano. 
La lluna , presència innegable en la poètica de 
Lorca, tampoc s’ho va perdre.

ROMANCERO GITANO AMB NÚRIA ESPERT 
Emoció i silenci a la plaça de bous

   T E R T Ú L I A   L I T E R à R I A   

                                    ÀGORA   
    Club de lectura       Llegir  compartint  és llegir més vegades....

“Viaje al país de los blancos” 
D’Ousman Umar 

divendres, 16 d’octubre , 17,30h. (Biblioteca Municipal) 

           Presenta el llibre : Fran Jaraba 

“ Em dic Ousman Umar. Sé que vaig néixer un dimarts, no sé de quin mes ni 
de quin any, perquè això a la meva tribu tant se val. Vaig créixer a la sabana 
africana. Cada dia caminava set quilòmetres per anar a l'escola. Tenia una 
vida feliç i senzilla, fins que un dia mentre jugava vaig veure un avió al cel. 

Des d'aquell moment vaig voler ser pilot, enginyer, tot menys negre. La 
curiositat per conèixer el món em va empènyer a iniciar un viatge sense 

retorn cap al País dels Blancs” 

En català : Editorial Rosa dels Vents    En castellà : Editorial Plaza y Janés 
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www.vinarosnews.net
Seguiu al Vinaròs.News 

Històries d'avui en dia

Alfredo Gómez Acebes
No tenemos mucha información por esta zona 
acerca del linaje de los De Toledo, a pesar de tratarse 
de un apellido bien difundido y en cuya rama hay 
que consignar inexcusablemente a los Álvarez de 
Toledo, es decir, la Casa de Alba.
Existen en Vinaròs algunas referencias 
suficientemente interesantes como para dejar 
pasar esta circunstancia, a pesar y como digo, de 
los pocos datos que poseemos en la actualidad. 
En primer lugar, una cita de interés nos la aporta 
Borrás Jarque cuando dice, transcrita, en referencia 
al siglo XVII, que “entre la diversidad de gastos de la 
Villa para la iglesia hallamos la cruz parroquial que 
resultó una verdadera obra de arte y que bien merece 
ser destacada. En 1643 el Consell de la Vila acordó 
la construcción de la cruz dándosela al ejecutar 
al artista de Valencia Simón de Toledo. Su coste 
material fue de 699 libras, 13 sueldos y 7 dineros; 
solo la manufactura costó 400 libras (valencianas). 
Además costó el embalaje otras 7 libras, dándose 
9 libras a los hombres que la trajeron de Valencia. 
Tiene esta cruz seis palmos (valencianos) de alzada 
y tres y medio palmos de amplitud, pesando 300 
libras de plata. Asi consta en el acta de Capitulación 
(desaparecido) y fue extendida entre Monserrat 
Meseguer, labrador, y síndico de la Vila (suponemos 
terrateniente), representando a los Justicia, Jurados 
y Consellers de una parte, y de otra por Simón de 
Toledo, argenter (platero) de Valencia”. 
Martín de Orellana (Biografía Pictórica Valenciana) 
no cita a este platero de nombre Simón, pero si 
lo hace de Juan de Toledo cuando lo menciona 
al ocuparse del pintor Mateu Gilart nacido en 
Valencia en torna 1650. Sabemos que pintó en la 
iglesia del Rosario, siendo coetáneo y recibiendo 
ambos gracias diversas de Perafán de Ribera 
(padre del patriarca Ribera). Palomino por su parte 
nos dice antes, de manera resumida, que: “en dicha 
capilla hay un gran lienzo de la batalla de Lepanto y 
que para hacer esta obra tan magnífica se ayudó de 
Juan de Toledo, de suerte que no se desdeñaba el uno 
de que sus obras las tuviesen por del otro; y por eso 
habiendo hecho Juan de Toledo el lienzo principal de 
la Asuncion de Nuestra Señora de la Congregacion de 
Caballeros Seculares. Murió cerca de los años 1700”  
a la edad de 53 años. Tanto Juan como Simón 
de Toledo fueron dos artistas valencianos bien 
reputados,  muy presumiblemente familiares.
Simón de Toledo (hijo del platero valenciano 
Simón de Toledo, oriundo de Valencia) fue padre 
de los orfebres Vicente y Diego de Toledo. Los tres 
tuvieron taller independiente y disfrutaron de una 

vida corporativa destacada, trabajando juntos en la 
catedral de Valencia. Simón trabajó en la custodia 
de la iglesia de San Martín, en la ermita del Lledó en 
Castellón, en la cruces parroquiales de Carcaixent, 
Benaguasil (1640), en Jérica, en la Pobla de Arenós 
(1621), en la cruz procesional de Vallibona y es autor 
de la cruz procesional de Vinaròs. Es además autor 
del yelmo de plata cincelada con corona de oro y 
un murciélago de alas explayadas también de plata 
(1638) que remata el mástil de la Real Senyera. Por 
su parte Diego es autor de la custodia procesional 
de Alzira, en cuya base lleva la inscripción “Didaco 
de Toledo me fesit, Ano 1649”.
 Otra mención local a personas de este linaje la 
encontramos cuando se narra (Escolano  alt.) el 
episodio de la expulsión de los moriscos al citarse 
que “el 17 de septiembre de 1609 desembarcó 
en Vinaròs don Pedro de Toledo todo el tercio de 
Lombardía y las dos compañías de Nápoles”.
Pedro de Toledo y Osorio (1557-1627), Marqués 
de Villafranca, duque de Ferrandina y príncipe de 
Montalvano fue gobernador de Milán, diplomático 
y un destacado militar. Hijo de García de Toledo 
y de Victoria de Colonna, contrajo matrimonio 
con Elvira López Hurtado de Mendoza, hija del 
virrey de Nápoles. En 1585 fue nombrado capitán 
general de las galeras de Nápoles, en 1599 trasladó 
en su flota a Margarita de Austria desde Génova a 
Vinaròs y asistió a su boda con Felipe III en Valencia. 
Por sus gestas, en 1607 Felipe II le confió en mando 
de todas las galeras de España, y poco después el 
monarca le encargó la dirección de la expulsión 
de los moriscos, siendo nombrado consejero de 
Estado y Guerra. En 1615 abandona los mandos 
militares para aceptar el puesto de gobernador de 
Milán hasta su regreso a España en 1618, donde 
falleció en Madrid en 1627.
Poco después aparece aquí otro miembro del 
linaje, Pablo de Toledo, también relacionado 
con Vinaròs. Lo encontramos en un registro 
matrimonial que dice: “Pau de Toledo y Mariana 
de Quesada, viuda, contractaren matrimoni en fas 
de Santa Mare Iglesia per mi Mº Francés Miralles, 
prebere, a 4 de novembre de 1640, foren testimonis 
Miguel Aguilar y Juan Geroni Esteller”. Tanto los 
apellidos Quesada como Aguilar parecen foráneos, 
no siendo así el segundo, Esteller, netamente 
vinarocense y emparentado con los Miralles. 
En el Archivo parroquial encontramos una 
interesante nota matrimonial que dice: “En 8 de 
enero de 1748, Jo Mº Joseph Febrer, preveré vicari de 
Vinaròs, (casé) a D. Juan de Toledo y Portugal, hijo 
de Dn. Manuel de Toledo y de Dª Manuela Marta 

Fernandez Ladrón de Guevara, de la ciudad de 
Nápoles, capitán del Regimiento de Extremadura, 
y Mariana Esteller, doncella, hija legítima y natural 
de D. Manuel Esteller y de Dª Isabel González. 
Fueron testigos el Dr. Bautista Esteller, Madalena 
Esteller y Bernarda Esteller”. El testigo, Bautista, 
es el hermano de Manuel Esteller.  El padre es 
Manuel Guillem Esteller Noguera (nacido en 1683) 
casado en 1721 con Isabel Gonzales Vimercati, 
padres además de Isabel y de Jose Carlos Esteller 
(nacido en 1735) que fue un militar vinarocense 
al servicio del rey de Nápoles, llegando a ser su 
Secretario. En sus “Memorias” narra cómo logró del 
Papa Pío VI el cuerpo de San Valente a través del 
Camarero Pontifical Felipe Bonamici. Junto con su 
mujer e hijo cargaron el cuerpo para enviarlo por 
mar, ya que su cargo le impedía ausentarse de 
Nápoles, el cual embarcaron en una caja el 1 de 
abril en la polacra “Ntra. Sra. del Carmen” rumbo a 
Cartegena, custodiado por sus dos hijos Damián 
e Ignacio. Llegado a Cartegena, embarcó rumbo 
a Vinaròs donde atracó el 10 de junio de 1782 
siendo depositado en casa de su hermana Isabel 
Esteller, viuda de Gaspar Prima, hasta su traslado 
al convento.
 De este Juan de Toledo sabemos que 
perteneció, como capitán, al Regimiento de 
Extremadura n.º 15 cuyos antecedentes se 
remontan a 1694 como Tercio de Extremadura. 
Viajó luego a Nápoles como militar, pensamos que 
sin su mujer, puesto que años más tarde ella fallece 
en Vinaròs ya viuda en el año 1789. Ella es Mariana 
de la Concepción Esteller, nacida en Vinaròs el 9 de 
diciembre de 1721.

El apellido “De Toledo” y Vinaròs
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BANDA SIMFÒNICA DE LA SOCIETAT MUSICAL 
LA ALIANZA, AUDITORI MUNICIPAL “V. 

AIGUALS D’IZCO”
CONCERT COMMEMORATIU DE LA CARTA POBLA

Dissabte 3 d’octubre a les 20,00 hores
PROGRAMA

Bocetos del Caúcaso   Ippolitov Ivanov
I En el campamento de los gitanos
II Cortejo del Sardad

Cançons de mare    Rafael Talens
I Cançó (Mareta)
II Mare Vicenteta es casa
III Cançó: Baix el pont de Cullera

Jericho     Bert Appermont
-	 Años de exilio
-	 La batalla de Jericho
-	 Victoria
-	 Celebración

Societat Musical “La Alianza”  Tomás Simón

Himne a Vinaròs    Tomás Mancisidor
Dtor: José Ramón Renovell Renovell
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964 450 085

Subscriviu-vos a 
El Diariet

Comissió 
d’investigació – teatre

Per S. Fabregat

www.ppvinaros.es
de Vinaròs

¿En qué se parecen el gobierno 
local y los contenedores?
Por Lluís Gandía, presidente local del PP Vinaròs

Pleno de septiembre

 Per Fernando Juan

El pasado 24 de septiembre 
tuvo lugar, después de seis 
meses, un pleno presencial en 
el ayuntamiento de Vinaròs. 
Pleno que se realizó en un salón 

de plenos con todas las medidas de prevención 
previamente fijadas, con distanciamiento entre los 
concejales, técnicos y profesionales de la prensa 
asistentes, con mascarillas, gel y ventilación forzada, 
y con las ventanas abiertas, respetando asimismo 
el aforo permitido por el protocolo de prevención, 
uno más de todos los protocolos diseñados para 
todos los edificios públicos y actos públicos de 
nuestra localidad. Y comento esto porque no es 
un asunto banal, como así les pareció a algunos 
por sus comentarios, ya que NO nos encontramos 
en una situación de normalidad, y lo recuerdo, 
estamos en un estado de pandemia COVID-19, 
con una segunda ola al alza. Y lo conocemos 
bien quienes hemos estado presencialmente en 
el ayuntamiento prácticamente todos los días, 
desde el 14 de marzo, al lado de los trabajadores 
y trabajadoras del ayuntamiento, que con su 
esfuerzo han conseguido que la administración 
local haya seguido funcionando, en algún caso con 
muchos problemas y en otros muy eficazmente.
Y en esta situación, en este contexto, en este 
momento, nos encontramos. Y no nos gusta, a 
nadie, ni a los concejales, ni a los técnicos, ni a los 
ciudadanos en general. Y, repito, no nos gusta, 
pese a lo cual hemos de adaptarnos, repito, hemos 
de adaptarnos a esta situación, TODOS. Por eso, 
personalmente, no soy capaz de entender ciertas 
críticas más allá de un uso político interesado y, 
si me permiten, un tanto mezquinas si quien las 
realiza entiende correctamente la situación.
Dicho esto, y entrando en el fondo de los temas 
tratados, nos permitimos aquí hablar del tema 
de la moción del PP para crear una comisión de 
investigación sobre la unidireccionalidad de la 
Costa Sur. Una moción presentada a raíz de una 
decisión, en un determinado momento de la 
pandemia, del equipo de gobierno actual, para la 
mejora de la movilidad en la carretera de la Costa 
Sur, que implicó la eliminación de un sentido de 
la marcha para el tráfico de automóviles y su 
habilitación para uso peatonal y en bicicleta. El 
pleno está grabado, y se emite y se ha emitido en 
diferentes medios. Se llegó a hablar de cacicada, 
cuando la competencia de tráfico es de alcaldía, y 
después de varios turnos, los diferentes partidos 
de la oposición se mostraron de acuerdo con 
la unidireccionalidad, eso sí, con peros más o 
menos razonados y argumentados.  Una cosa 
es pedir transparencia en una decisión, cosa 
que no objetamos ni mucho menos y, de hecho, 
otras decisiones de la misma índole han sido 
tomadas a lo largo de anteriores legislaturas; y 
otra es manipular información o falsearla, como 
argumentar un mayor aumento de siniestralidad. 
Suponemos que, si no disponían de dicha 
información, la hubiesen podido pedir antes o, 
mejor dicho, escuchar antes (ya que no se ha 
negado información cuando se ha solicitado), 
pero claro, en la política de confrontación, que no 
se termina de entender a día de hoy con la que 
nos esta cayendo, a TODOS, parece que los viejos 
métodos del todo vale, siguen teniendo vigencia 
para algunos.

Después de cinco años de 
gobierno de PSPV-PSOE y 
Totes i Tots Som Vinaròs la 

respuesta es muy clara: No funcionan, y si lo hacen 
es a trompicones y por poco tiempo antes de volver 
a averiarse.
Alsina y Fibla siguen escondiendo a los vinarocenses 
el pacto de gobierno que firmaron ante la prensa 
pero que guardan en un cajón para que nadie vea 
los objetivos que se fijaron. ¿Es normal este miedo a 
mostrar un documento para cuya firma se convocó 
a la prensa y apareció en portada del Diariet? Está 
claro que no funciona la transparencia.
En el último pleno la concejal de Cultura, Anna Fibla, 
justificó con mentiras que en la Seu del Nord de la 
UJI paguemos lo mismo que siempre y recibamos 
menos que nunca. Fibla, fiel a la tradición que 
inauguró Enric Pla, lo que no sabe se lo inventa y 
después saca a relucir el discurso ideológico para 
tapar su falta de liderazgo e intentar tapar que le 
han tomado el pelo con el convenio que presentó 
para su aprobación. Está claro que la líder de Totes i 
Tots no funciona.
La situación en la sanidad pública es un desastre 
pese a que el gobierno del Botànic lleva cinco 
años al frente de la Generalitat. Si el gobierno local 
presumió de toldo a final del verano para que la 
gente no padeciera los rigores veraniegos no me 
extrañaría que en unas semanas se apuntaran la 
medalla de instalar estufas en la acera para soportar 
el frío. Se debe volver a la normalidad y el Alcalde 
presionar a la Consellería porque le recordamos que 
debería ser Alcalde antes que socialista. 
Y los contenedores. ¿Qué decir de los contenedores? 
Se averiaron en octubre de 2018 y estuvieron hasta 
enero de 2020 sin volver a funcionar. El gobierno de 
Alsina y Fibla escondido y sin sancionar a la empresa 
ni tomar medidas. Deben creerse que con mirar 
hacia otro lado los problemas se arreglan. Ahora en 
la calle Socorro y San Francisco vuelven a estar todos 
averiados. ¿Se tomará el gobierno municipal en serio 
el problema con los contenedores? ¿Enviarán por 
el WhatsApp municipal las fotos que demuestran 
su incompetencia o seguirá siendo únicamente un 
canal de propaganda?  

Per a què serveix una comissió 
d’investigació? És el primer 
que ens hauríem de preguntar 
abans de presentar-ne cap. Tot 

i que sobre el paper es tracta d’un instrument 
de control democràtic de primera magnitud. 
Experts coincideixen en valorar l’eficàcia d’una 
comissió en funció si contribueix al debat públic i 
responsabilitzen als polítics que les transformen en 
espectacle. Està clar que, una comissió d’investigació 
sols avalua responsabilitats polítiques. La que va 
demanar  el PP en el darrer ple té tots els requisits 
per l’espectacle.
En el recent passat ple de setembre el PP va tornar a 
mostrar la seua forma de fer oposició. I van demanar 
fer una comissió d’investigació per determinar el 
responsable de la unidireccionalitat de la carretera 
de la Costa Nord i, entre altres aspectes, els criteris 
pel que s’ha fet, la manca d’expedient administratiu 
i l’increment de la sinistralitat. 
Sembla, sols ho sembla, que l’han presentat 
per justificar el que cobren, la seua inacció els 
repercuteix econòmicament molt més que la 
legislatura passada. Per tant pensem que emprenen 
aquesta ferramenta per moure soroll. Recordem 
que un regidor els va dir que ell havia aconseguit 
tots els documents que va demanar sense muntar 
cap numeret.
No en tenen prou en debatre sobre la qüestió 
amb les càmeres de la tele com a garants de no 
amagar res, de dir les coses a la cara i fer-ho amb 
transparència. No, no en tenen prou. Les comissions 
són a porta tancada en un despatx.
Els nostres arguments ja els anàrem exposant en 
diferents articles i que vàrem deixar patents en la 
roda de premsa que vam fer el matí del mateix dia. 
També ho va ratificar el nostre regidor en el ple 
esmentat. 
El Senyor Alcalde en la seua al·locució final després 
del debat va fer un repàs exhaustiu de les seues 
consultes. Va exposar el seu recorregut per diferents 
despatxos cercant si havia fet alguna incorrecció. 
I va resultar que li van dir tots que hi havia actual 
correctament.
Cal dir que els funcionaris, a qui ells volen 
preguntar, no tenen cap obligació d’assistir, per 
ells és totalment voluntari. Sols tenen l’obligació 
d’assistir-hi els alts funcionaris que ja han emés el 
seu veredicte. I mentre estan en la comissió deixen 
de fer altres feines segur que més necessàries. O 
siga, perdem temps i diners.
Nosaltres, en conjunt, el partit, tots (som un partit 
assembleari), amb els regidors inclosos ja vàrem dir 
que els responsables érem nosaltres. I vam votar 
que NO a la comissió doncs totes les explicacions 
estan ja donades. 
Una de les qüestions que es va treure al ple va ser 
com repercutirà econòmicament als qui empren/m 
el cotxe. Fins ara amos i senyors de l’asfalt. Vehicles 
cada vegada més grans i menys respectuosos 
en el medi ambient. NO!, no van dir res dels que 
utilitzen els vehicles més febles. Aquells que van 
en bici per edat (menors), per convicció ecològica, 
per fer esport o senzillament per gaudir del plaer 
d’un passeig amb bici. Suposem que els que posen 
objeccions tenen fills, néts ..., Pensen amb ells?.
No criticarem als nostres socis de govern per votar 
a favor de fer la comissió però ja els avancem que 
potser torne a passar com l’anterior que també 
va promoure el PP, que com no els va agradar les 
conclusions finals, es van aixecar i se’n van anar. I 
per escriure el que hem exposat en el plenari no 
paga la pena. 
Nosaltres assistirem, com és la nostra obligació, 
i també farem públiques les nostres conclusions 
però, quasi els podem garantir que el guió ja està 
escrit. Vinaròs, 29 de setembre de 2020.
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OPINIÓ 
Lecturas amenas

Por Juan A Blanchadell

Muy gratamente 
sorprendido me dejó 

el portavoz socialista Marc Albella que en el pleno 
de septiembre de 2020 tuvo a bien leer buena 
parte de uno de mis artículos del Diariet en el que 
reclamaba la construcción de la segunda fase del 
paseo de ribera de la costa sur,  cuyo proyecto 
realizado por el arquitecto Vicente Guallart, lleva 
durmiendo en el Ayuntamiento desde hará unos 
quince años.
Lo digo con total sinceridad porque, oyéndole leer 
mi texto con su extraordinaria dicción y claridad, 
llegué a imaginar que debo estar escribiendo 
incluso hasta bien, cosa improbable dada mi 
formación de ciencias; por lo tanto vaya todo el 
mérito para el locutor.
Tras este preámbulo entremos en el fondo del 
asunto del punto del pleno, porque nada tuvo que 
ver con el tema de mi artículo recitado.
Se debatía la petición del PP de una comisión de 
investigación sobre si el procedimiento por el que 
el equipo de gobierno ha transformado la carretera 
de la costa sur en unidireccional ha sido el correcto 
o no, comisión que finalmente verá la luz porque 
los socialistas votaron a favor de que tenga lugar.
En mi artículo, en ningún momento se hacía 
referencia a ningún cambio en los sentidos de 
circulación de la carretera de la costa sur, es más, por 
lo que me consta, aquel proyecto solo añade un vial 
adicional que transcurre junto a la costa de forma 
similar al del tramo ya construido que en algunos 
tramos tendrá que discurrir por alguna pasarela en 
voladizo sobre la costa porque no queda espacio 
entre los acantilados y los chalets; así es que si en 
el en el proyecto del Sr. Guallart no se plantean 
cambios de circulación sería de suponer que la 
carretera de la costa sur seguiría teniendo dos 
sentidos de circulación, tal cual los ha tenido desde 
que hace quince años se construyera la milla del 
colesterol, con un dato importante: el de limitación 
de velocidad a 30 Km/h para que aquella carretera 
fuese desde entonces una vía de preferencia para 
ciclistas, lo que sin duda algo habrá tenido que ver 
en los bajos datos de siniestralidad de los que el 
señor Alsina nos informó.
Estamos completamente de acuerdo con la 
medida adoptada por el alcalde durante todo el 
tiempo que sea preciso hasta erradicar el Covid-19, 
pero no estamos para nada de acuerdo en el giro 
que unilateralmente le dio el  alcalde al asunto 
para convertir en definitivo lo que iba a ser solo 
provisional.
A nosotros ya nos iba bien la situación previa de 
esta carretera con preferencia para los ciclistas y con 
la doble dirección, aunque no tendremos ningún 
inconveniente en aceptar otras alternativas, como 
podría ser la impuesta por el alcalde, siempre que 
previamente se ejecuten las mejoras adicionales 
en los caminos de acceso a la N-340a, cuando la 
antigua nacional sea municipal (somos la única 
población que aún no ha recibido su tramo), 
cuando se iluminen dichos accesos y cuando se 
ejecuten las  rotondas previstas que eliminen los 
peligros de la incorporación desde esos caminos.
Ténganlo claro, nuestra postura es y seguirá siendo 
la de SI al cambio provisional durante el tiempo 
que dure la pandemia, pero la de un NO rotundo, 
contundente y sonoro al gol que nos ha colado el 
alcalde por la escuadra al no haber hecho antes el 
resto de los deberes que estamos convencidos que 
tenía la obligación de hacer.
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 SIGUE LA TRACA Manuel Villalta-Esquerra Unida

Como ya se ha podido comprobar la semana 
pasada en el pleno ordinario del mes de 
septiembre sobre el tema de la reforma de la 
carretera de la Costa Sur, sigue la traca.
En el mismo pleno el Partido Popular presentó 
una moción para que se crease una comisión 
de investigación sobre la reforma de la dicha 
carretera.
En Izquierda Unida nos parece correcto y legal 
que cualquier partido político con representación 
municipal pueda presentar al pleno las mociones 
que estime oportunas. Pero después de visto lo 
visto y hecho lo que se ha hecho y cómo se ha 
hecho, nos preguntamos. ¿Una comisión de 
investigación ahora para qué?  ¿Qué se pretende 
con ella.?
Pues bueno, en Izquierda Unida estamos 
totalmente de acuerdo que lo único que pretende 
el Partido Popular con ella es hacer ruido y que 
siga la traca.
El que no ha hecho mucho ruido con el tema 
ha sido el equipo de gobierno. No ha hecho 
mucho ruido porque lo que ha hecho ha sido 
un espantoso ridículo. En Izquierda Unida no 
sabemos si entre los dos partidos del equipo de 

gobierno antes del pleno habrán hablado del 
tema y habrán tomado sus decisiones, lo que sí 
sabemos es lo que pasó en el pleno, la postura 
y decisión de cada uno sobre el tema. Después 
en rueda se hacen manifestaciones como que el 
PP solo busca hacer ruido. Pues claro que busca 
hacer ruido, pero con la actuación del equipo de 
gobierno les estáis dando al PP el bombo y los 
tambores para que puedan hacer mas ruido.
De Totes i Tots Som Vinaós, nos parece acertada 
la idea de defender y exponer públicamente su 
objetivo sobre el tema. Aunque desde Izquierda 
Unida ya hemos manifestado en otras ocasiones 
que eso se hubiese  podido hacer igual pero 
dando más claridad,transparencia y participación.
El representante del Partido Socialista, Sr. Albella, 
siguiendo la linea del ridículo, manifiesta que 
votan a favor de la moción porque no tienen 
nada que esconder. Añadiendo además que 
todos los grupos que estaban allí están a favor de 
la unidireccionalidad de esa carretera. Después 
de esas manifestaciones en Izquierda Unida nos 
preguntamos.¿Para qué hace falta la comisión de 
investigación.?
Mire, Sr. Albella, después de su mismo partido 

manifesta que esa reforma era temporal 
por el tema del COVID-19 y al poco 
tiempo su mismo partido manifesta que 
dicha reforma ha venido para quedarse, 
pues bueno, se puede argumentar lo que se 
quiera, se puede tirar la piedra y esconder la 
mano, se puede mentir, se puede votar haciendo 
el ridículo, pero lo que no se puede es estar al 
mismo tiempo oyendo misa y tocar las campanas.
Y ya para terminar el ridículo, el Sr. alcalde leyó 
un informe del secretario en el que dice que la 
alteración del sentido de circulación de una vía 
urbana es una competencia municipal que se 
ejerce por el alcalde o el concejal delegado como 
autoridad competente sin necesidad de otros 
tramites administrativos para adoptar tal medida.
Pues bueno, después de dicho lo dicho en 
Izquierda Unida nos seguimos preguntando. 
¿La comisión de investigación para qué?  ¿Acaso 
quiere el Sr. Alcalde investigar al mismo alcalde.?
En Izquierda Unida entendemos que este ridículo 
y confusión se hubiese podido evitar haciendo 
las cosas de otra manera y por supuesto con 
claridad, transparencia y participación.
Pero bueno por el momento sigue la traca.

Felicito a tots el integrants de l’Associació Costa 
Sud de Vinaròs i dir l’orgull que sento de formar-
hi part. Sobretot felicito a aquelles i aquells que 
van decidir de forma altruista anar per les cases a 
demanar signatures. Podria explicar els sentiments 
que vam tenir quan vam veure, en qüestió d’un 
dia, els senyals de prohibició al carril de tornada a 
poble, però prefereixo que cadascú s’ho imagini. 
M’agradaria dir als que justifiquen la necessitat 
d’aquesta decisió per motius ecològics que 
no estan fonamentats en la realitat del que ha 
resultat. L’ús que hem realitzat des de sempre dels 
nostres vehicles no motoritzats mai pot substituir 
la càrrega setmanal o diària de moltes de les 
compres necessàries per als nostres llars i la nostra 
feina. Cal remarcar que no hi ha cap supermercat 
de proximitat en tota la carretera costa sud. No 
solament se’ns obliga a circular per carreteres 

estretes sense visibilitat i sense asfalt, s’han tret 
contenidors d’escombraries, parades d’autobús 
... He de comentar les maniobres impossibles de 
l’autobús per poder recollir els usuaris habituals, 
per no parlar de les voltes que ha de donar el 
pobre carter. No només qual i f icar ia la  decisió 
de l ’alcalde d’arbitràr ia ,  s i  hi  ha algun 
qual i f icatiu que la descr igui  mil lor  és el 
d ’i rresponsable.  Obligar-nos a circular 
per la  N340a és com sor tir  de casa sense 
mascareta en els  temps que corren,  o pit jor, 
la  incidència d’accidents en aquesta zona 
està àmpliament documentada pels  cossos 
de seguretat  i  sobrepassa l ’estadíst ica de 
morir  per coronavirus.  Aquesta car ta no té 
intenció de reivindicar  la  nostra posició, 
només es aclar idora i  informativa, informar a 
tots els que pensen en tornar la carretera a l’estat 

normal, “la bidireccionalitat”, sí això que tenen por 
de votar en els plens. Informar-vos que després 
d’escriure una carta més breu que aquesta al 
Defensor el Poble, ens ha respost, literalment: 
”Una vez estudiada su queja, tal como se le indicó 
en el acuse de recibo en su día enviado, procede 
admitirla a trámite porque reúne los requisitos 
establecidos en el artículo 54 de la Constitución, en 
relación con la Ley Orgánica 3/1981, de 6 de abril, 
que regula esta institución” (Al cercador del mòbil 
trobareu tot el significat). Vull que penseu cada dia 
quan esteu fent cua per a sortir per la N340a que 
esteu fent múscul per defensar el que ens han tret. 
Que la gent continuí passejant per la costa sud de 
Vinaròs, que la unidireccionalitat okupa carreteres 
desaparegui de la nostra vida i sobretot evitar 
mals majors, perquè si no ens defensem davant 
d’aquestes males pràctiques, ¿que serà lo pròxim?

OPINIÓ 

Múscul democràtic a la unidireccionalitat de la costa sud Plataforma d’Afectats Carretera Costa Sud
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OPINIÓ PESCA

Andrés Albiol Galfí de morro blanc

Comenzó el otoño ventoso
Se inició la semana con una mar batida por aires secos del noroeste. Luego amainaron y las aguas se 
mantuvieron tranquilas. Las extracciones resultaron dispares al no poder faenar en algunas de las 
modalidades. Y las cotizaciones se anduvieron estables para la mayoría de pescados y mariscos.
La pesca de arrastre,  que es la que más variedad captura, los ocho bous desembarcaron a diario 
langostino, cigala, calamar, choquito, pescadilla, salmonete, peluda, rape, móllera, caracol, galera, 
caballa, jurel, pulpo blanco, canana y morralla.
El cerco, nuestras tres traíñas están operando tras el peix blau por el litoral de Castellón y Alicante.
La flota artesanal trasmallera el vendaval de mistral les afectó, ya no calaron hasta el martes. Cuatro 
barquitas trasmalleras pillaron sepia y mabre. Dos (1 de Castellón) se dedicaron al pagel, lecha, salpa, 
jurela y corvina. Tres al lenguado, rombo y raya. Y dos a la langosta, bogavante, cabracho, dentón, 
chopa, corva y brótola.
El palangrillo costero, dos embarcaciones atraparon con este arte de anzuelos lubina, dorada, pargo, 
sargo y congrio.
La recolección de pulpo roquero con cadufo, tres barcas (1 de Benicarló) subastaron ejemplares de 1 
a 2 kg.
Y un marrajero de Blanes (G) arribó con 2000 kg. de pez espada, siendo piezas de 20 a 40 kg.

Tipos de ancla; la Almirantazgo
Las anclas de fondeo son unos instrumentos metálicos 
que dan un punto de amarre en el mar a los barcos, 
así mantienen la posición y no son arrastrados por las 
corrientes, o también fijarlos inmóviles en los atraques 
a puertos, bien de proa o abarloados al muelle, para la 
carga y descarga. Su tamaño oscila de medio metro a 
los tres metros en función del tonelaje del barco.
Éste tipo de ancla, la Almirantazgo ha sido forjada 
con hierro-acerado y consta de un asta o barra central 
(caña) que en el extremo inferior le salen dos ganchos 
(brazos) en cruz y en ángulo de 50º con la caña, con 
las puntas aplanadas (mapas) que se van estrechando 
(uñas) para terminar afiladas (pico de loro). Cerca del 
otro extremo superior de la caña hay un agujero (ojo 
del cepo) por donde se pasa otra barra más delgada 
(cepo) con ángulo recto casi en uno de sus extremos. 
Las puntas del cepo terminan en una bola acerada 
(cabeza de cebolla). El cepo puede ser deslizable por el agujero y se mantiene fijo mediante un 
collarín y una chaveta, para poderlo plegar o amadrinarse en el mismo plano con el resto del ancla, y 
tenerla aplanada sobre cubierta preparada para usarse. Ya en el extremo superior de la caña hay otro 
gran agujero (ojo del arganeo) por donde va una gran argolla para que se le inserte o ate la cadena 
o un cabo.
Cuando se necesita hacer un fondeo se monta dicha ancla, fijando el cepo en perpendicular y contrario 
al plano de los brazos, de esta forma cuando se arria el ancla y llega sobre el sustrato del fondo, cae 
lateralmente, pues el cepo por el peso se apoya al sustrato horizontalmente y así uno de los brazos 
siempre lo hace en vertical, para clavarse  en la arena, etc. Luego se tiene que largar del cabo al menos 
cinco veces más que el calado o profundidad existente. Después, a medida que temple el cabo del 
barco, el mapa del brazo se inca profundamente en el fango y aguanta fijando a la embarcación 
contra el viento, mareas, etc.  

Els dofins han sigut capturats per al consum 
humà, perquè van ser un suport addicional 
per a les precàries economies de pescadors. 
I ni que dir per a molts comensals, ja que les 
carns d’estos cetacis eren més barates que 
dels mamífers terrestres. I contràriament, en 
l’antiguitat, els romans els van respectar, a més 
de ser el dibuix de la seua silueta l’emblema de 
Crist. En castellà li diuen delfín de hocico o pico 
blanco. El seu nom científic és Lagenorhynchus 
albirostris. Pertanyent a la família dels Delfínids, 
són animals de cos robust, fusiforme. De perfil 
hidrodinàmic. Cap gran, corbat i dirigit cap 
avall, amb el típic meló en la part superior que 
li servix per a emetre feixos o sons d’alta i baixa 
freqüència, a manera de cliks com si fóra un 
sonar, que els impulsa des de l’àpex de la punta 
de la mandíbula superior, que la té corbada cap 
amunt, així detecta amb precisió tot l’entorn, 
preses, enemics, etc, sense haver d’usar la vista. El 
morro és prominent, ample i arredonit. Damunt 
del front posseïx un forat per a la respiració 
aèria quan emergix i es tanca al submergir-se. 
La seua gran boca té 22-25 dents punxegudes 
i còniques per hemimandíbula. Aleta dorsal 
falciforme. Les pectorals acabades en punta. I la 
cabal en forma de mitja lluna està situada en pla 
horitzontal per a batre en vertical l’aigua. És la 
seua gran força impulsora capaç de propulsar-li 
una velocitat fins a 45 km/h., efectuar vigorosos 
moviments i fer bots acrobàtics fora de l’aigua. 
A més, és especialista nadant amb l’onada que 
fan els barcos davall la seua proa. Posseïx 92 
vèrtebres. Pell llisa, suau i adiposa per a eliminar 
turbolencies quan naden o se submergixen en 
incursions per les profunditats al voltant dels 
600 m en apnea, a la cerca d’aliment. És de 
color quasi negre dalt sobre el dors, per a fer-
se gris a mesura que baixa lateralment i de la 
gola li ix un to blanc per a continuar per la part 
inferior corporal. El morro és típic blanquinós, 
d’ací el seu nom. Corporalment té taques grans 
difuminades, i una a manera de cadira de montar 
darrere de la dorsal. Els flancs són blancs. Ulls 
negrosos. Mesura 3 m. Pes 350 kg. Longevitat 40 
anys. Oceànic, però a l’estiu s’acosta a la costa per 
a aparellar-se. El mascle és major. Després del 
festeig ve la còpula. Per a acoblar-se abdomen 
contra abdomen. Gestació 11 mesos. 1 cria. És 
alletada per la femella. Viuen en bandades sobre 
30 individus amb estructura social. Gregari. Per a 
efectuar migracions s’ajunten a centenars, inclús 
amb altres espècies de dofins i balenes. Preferix 
zones de l’Atlàntic i mar del Nord, però no 
desdenya baixar per les nostres latituds segons 
l’època de l’any. Menja peixos i cefalòpodes. Bé 
els caça en grup amb accions combinades o a 
soles. També té enemics com les orques i taurons 
grans. Sempre s’han donat casos d’encallaments 
en platges. Antany per a les gents del lloc era com 
el mannà. De la seua dentició s’obtenia marfil 
per a objectes, etc. Del greix que té davall la seua 
pell es treien olis per a usos cosmètics, etc. De la 
carn, primer per a l’home i després l’enllandaven 
per a mascotes. De les vísceres i ossos es feien 
farines de peix, pinsos i abonaments. Abans 
es capturaven accidentalment el bou, tremall, 
cércol. Inclús amb la galfinera o arpó per a esquer 
a la marrajera  o morralleta per a la tripulació. Ara 
estan protegits per llei.

Pescadors amb les seues tonyines capturades a l’ham amb línia de mà
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Dissabte passat va començar la temporada de 
l’handbol vinarossenc a nivell oficial i més hagués 
valgut que no comencés. L’equip juvenil que va ser 
el primer en jugar la nova temporada del Covid, 
va tindre un mal arbitratge que el va privar d’una 
merescuda victòria.
Mentrestant el sènior en un triangular amistós 
a Tortosa va realitzar un gran Torneig, ja que va 
demostrar el gran nivell que hi ha en el equip.
Ja el diumenge de matí al Llagostí Arena, en totes 
les mesures de seguretat exigides per l’Ajuntament 
es va jugar un partit amistós del cadet masculí i el 
més important el primer partit del cadet femení 
que després de molts anys el club torna a tindre 
secció femenina. Esperem que enganxen més 
xiquetes i es pogués afiançar per molt de temps. 
Cal dir que la majoria de les xiques són d’Alcanar 
gràcies a la gestió del incombustible Pepo Gil que 
aconseguit connectar a tot el món per tirar esta 
històrica per avant.

JUVENIL MASCULÍ: 
        
2 Dic masc CS 1
Ford Nules Betxi.   23
CBM Vinaròs.      23
     
CBM Vinaròs: Nogales, Dídac, Juan(1), Tomás 
(1), Ayza(2), Marcos(3), Sergi (2), Dídac(1), Víctor, 
Raga(13).

Sense voler parlar a l’àrbitre, no es por fer la crònica 
sense dir la desastrosa actuació per privar als 
nostres de sumar 2 punts més que merescuts.

Enguany el juvenil és un equip justet de jugadors, 
però en unes ganes i una actitud que ens farà 
disfrutar del handbol. Dissabte passat després 
d’una primera part igualada, al descans 12-12, va 

iniciar la 2 part de manera aclaparodora, en una 
defensa espectacular i unes contres mortals, ens 
vam posar en 4 gols d’avantatge que fins que a 
falta de 6 min. Juan va rebre un cop a la cara i va 
deixar el partit. La falta de Juan i la parcial actuació 
de l’àrbitre van donar peu a un penal pels de casa 
en temps a zero que va fer l’empat final.
Injust empat per un Vinaròs que va ser el clar 
dominador del partit.

Senior Masculí:
Torneig a 3 Tortosa 2020.
Després de 7 mesos sense jugar el sènior va fer 
un triangular a Tortosa i demostra que la defensa 
seguís funcionant encara que falta algun ajust. Del 
6-0 es passa al 3-3 que els va permetre jugar molts 
contraatacs, on més treball falta és a l’ atac on es 
tenen que anar agafant les idees que vol el míster.

CADET MASCULÍ: 
CBM Vinaròs 26 - Club Handbol Amposta 25
Encontre molt igualat aquest amistós entre els 
Cadets de l’Amposta i els Cadets del Vinaròs (en 
el que s’han incorporat jugadors del Juvenil per 
baixes vàries del cadet)

S’ha de recordar que és el primer partit disputat 
pels nostres, la qual cosa fa que es tinguen que 
regular moltes coses que fan un equip competitiu.
A partir d’ara comença la temporada i s’ha de 
treballar molt per aspirar a competir esta Lliga.

Endavant Cadets!!!!!
CADET FEMENÍ: 
CBM Vinaròs 9 - Club Handbol Amposta 30

Després de molt de temps, sense línia Femenina, 
el Club Balonmano Vinaròs participarà en un equip 
Cadet Femení a la Lliga de la Federació Valenciana, 
15 xiquetes, seran les encarregades, de jugar els 
partits, de la lliga que comença, aquest Cap de 
setmana contra el Club Balonmano Almassora.
Els entrenadors es mostren molt satisfets, del 
treball que estan realitzant les jugadores en els 
entrenaments, queda molt per aprendre però si 
seguixen en esta línia, aconseguiran els objectius 
marcats per a aquesta Temporada.
El partit va servir de preparació, en el que els 
entrenadors van vore els aspectes a millorar de 
cara al primer partit de Lliga.

HANDBOL: Despés de 6 meses Tornen els Partits de Balonmano! 
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EMIARE
ESCOLES MUNICIPALS D’INICIACIÓ, ANIMACIÓ 

I RECREACIÓ ESPORTIVA

Més info en la 
web del CME: 
esports.vinaros.es

INSCRIPCIONS A PARTIR DEL 15 DE SETEMBRE 

NOMÉS EN LÍNIA A LA PÀGINA: 

https://inscripcions.vinaros.es

EF  DE BASE (EFB): EI4 (P4) I EI5 (P5) 

MULTIESPORT: DE 1r A 6é DE PRIMÀRIA 

AERÒBIC INFANTIL: DE 3er A 6é DE PRIMÀRIA

VINARÒS 2020/2021

X.Flores
El tirador vinarocense 
Juan Ripoll se ha 
proclamado campeón 
de Catalunya en la 
modalidad de Tiro en 
Alta Precisión cal.308. 
En este campeonato 
consiguió además 
la mejor agrupación 
de la tirada, con 4,71 
mm. Se trata de hacer 
5 series de 5 disparos 
cada una, disponiendo 
de 7 minutos por serie 
para hacerlos.

Juan Ripoll Ferreres, campeón de Catalunya en Tiro de Alta Precisión
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Club TAEKWONDO ATENCIA 
participó el sábado día 26 en 
el OPEN DE LA CERÁMICA DE 
ALCORA, con 5 deportistas 
consiguiendo este resultado: 

LAIA FORCADELL - BRONCE
VÍCTOR NUÑEZ  -  BRONCE
ISAAC ALCÁCER - PLATA
IVAN  VERDERA - PLATA
ERIC ATENCIA  ORO
También queremos dar las 
gracias a los padres que se 
sacrifican para llevar a sus 
hijos a estos eventos, gracias 
a todos. Una gran familia Club 
Taekwondo Atencia Vinaròs y 
Alcanar .

El pasado sábado arrancaba a la una del mediodía 
nuestro Open Anual Bar Rte. Les Capsades de 23 
horas de pesca “non stop”. Finalmente 25 valientes, 
todos ellos socios de nuestra entidad, se daban 
cita para este evento, bajo una previsión de fuerte 
viento, que hizo acto de presencia al caer la noche. 
En este caso el Open se disputaría bajo la modalidad 
“Por Parejas”. En las primeras horas del campeonato 
pudimos dar cuenta de buenas y variadas capturas, 
permitiendo las mismas el disfrute de los asistentes. 
Pero este no es un concurso normal, ya este 
evento es un acto de hermandad entre todos los 
asistentes, gracias a la desinteresada colaboración 
de Bar Rte. Les Capsades, el cual nos abasteció 
con dos exquisitas fideuas para la comida del 
sábado, una suculenta cena para la noche, una muy 
esperada chocolatada con pastas de madrugada, 
y finalmente un necesario almuerzo que permitió 
a los participantes aguantar las 23 horas de pesca 
con las fuerzas y los ánimos necesarios. Durante el 
concurso, se realizaron varios pesajes, para devolver 
la mayor parte de capturas posibles con vida al 
mar, y tras cada pesaje, los deportistas recibían 
inmediatamente las clasificaciones provisionales 
en vivo, dando una mayor emoción al campeonato. 

Respecto a lo deportivo, la clasificación final 
resultante fué la siguiente:
1º clasificados, Isaac Taviro y David Bosch  con 7095 
puntos
2º clasificados, Vences Ferrà y Puxi Blasco con 3290 
puntos
3º clasificados, Victor Sabaté y Victor Sabaté Gascó 
con 3105 puntos
En cuanto al premio a la pieza mayor, en esta 
ocasión fue una dorada de 625 gramos capturada 
por Miguel Sesé en la mañana del domingo.
Tras la entrega de premios se procedió al sorteo de la 
porra de la jornada, un completo lote de productos 
Trabucco , resultando premiado el número 49, 
recayendo el premio de esta manera en Marc Boix.
Desde estas líneas queremos agradecer tanto a Bar 
Restaurante Les Capsades como a Trabucco Fishing, 
por hacernos disfrutar de sus platos al primero, y 
por patrocinarnos íntegramente los premios de 
este concurso al segundo, ya que gracias al esfuerzo 
de ambos, todos los asistentes disfrutaron de este 
Open de 23 horas de pesca, que se va consolidando 
tras celebrarse por segundo año consecutivo.
Gracias a todos por vuestra asistencia, y como 
siempre, buena pesca a todos.

Un oro, dos platas y dos bronces para el Taekwondo Atencia

Open 23 Horas Bar Rte. Les Capsades
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Fondo Europeo de Desarrollo Regional (FEDER)

“Una manera de hacer Europa

ANUNCIO LICITACIÓN

El Ayuntamiento de Vinaròs por Decreto de Alcaldia de fecha 18 de septiembre de 2020 aprobó 

el expediente para la CONTRATACIÓN DE LA REDACCIÓN DE PROYECTO BÁSICO Y 
DE  EJECUCIÓN  Y DIRECCIÓN  FACULTATIVA  DE  LAS  OBRAS  DE  REFORMA Y 
AMPLIACIÓN DEL EDIFICIO MUNICIPAL QUE OCUPA ACTUALMENTE EL CENTRO 
SOCIAL DE LA TERCERA EDAD, PARA CENTRO SOCIAL DE VINARÒS, INCLUYENDO 
TODOS LOS PROYECTOS COMPLEMENTARIOS NECESARIOS PARA LA EJECUCIÓN DE 
LAS OBRAS Y APERTURA DEL CENTRO, ASÍ COMO DIRECCIÓN DE EJECUCIÓN DE 
LAS  OBRAS,  COORDINACIÓN  DE  SEGURIDAD  Y  SALUD  DURANTE  LAS  OBRAS, 
CONTROL DE CALIDAD Y DIRECCIÓN DE LAS INSTALACIONES, POR PROCEDIMIENTO 
ABIERTO  Y  TRAMITACIÓN  ORDINARIA,  contrato  que  se  encuentra  dentro  de  la 
Estrategia de  Desarrollo  Urbano Sostenible e  Integrado (EDUSI),  cofinanciado por  el 
Fondo Europeo de Desarrollo Regional (FEDER), 2014-2020 (Exp. 4633/2020-Gen. 18/20)

Obtención de documentación e información: Ayuntamiento de Vinaròs, Pza. Parroquial, nº 12,  
2º piso, de lunes a viernes de 9 a 14 horas y en la web www.vinaros.es   /Perfil Contractant

Fecha límite de presentación de ofertas (electrónicamente): el 6 de octubre de 2020.

Lugar de presentación de ofertas: Plataforma de contratación del Sector Público

El alcalde

Vinaròs a 21 de septiembre de 2020
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Des de l’IES José Vilaplana volem informar que el 
període d’admissió als Cicles Formatius de Grau 
Superior d’Automoció i Dietètica en modalitat 
semipresencial queda obert des del 23 al 28 de 
setembre. Cal tindre en compte que la presentació 
de sol·licituds es realitza de forma telemàtica, i és 
necessària per a poder matricular-se posteriorment. 
Les classes d’aquests Cicles Formatius començaran 
a l’octubre, una vegada finalitzat el període de 
matrícula.

També recordem que hi ha places per altres cicles 
presencials, tant d’FP bàsica, de Grau Mitjà i Superior; 
per a més informació, consultar la pàgina web de 
l’IES José Vilaplana.

A continuació mostrem el calendari d’admissió:

NOUS CICLES FORMATIUS A L’IES VILAPLANA

ANUNCIO DE COBRANZA
De conformidad con lo establecido en el artículo 62.3 de la Ley 58/2003, de 17 de diciembre, General Tributaria, se pone en conocimiento de los 
contribuyentes que está en periodo  voluntario de pago la Tasa por la entrada de vehículos a través de las aceras (VADOS)  correspondiente al año 
2020.
Plazo de ingreso en voluntaria es del 15 de septiembre al 15 de noviembre de 2020 (ambos inclusive). 
Los sujetos pasivos que tengan domiciliado el pago, recibirán el adeudo en su cuenta el próximo 5 de octubre de 2020. En el caso de que algún 
contribuyente que, sin tener domiciliado el pago, no haya recibido el documento de ingreso en su domicilio o lo hubiera extraviado, deberá solicitar un 
duplicado en el Departamento de Tesorería del Ayuntamiento, donde también se deberán comunicar los posibles errores en los datos que aparezcan.  
Lugar donde efectuar el pago: Los contribuyentes que no hayan domiciliado el pago podrán hacerlo efectivo en las oficinas de las entidades 
colaboradoras indicadas en el documento de ingreso.
Transcurrido el plazo de ingreso voluntario sin que se haya satisfecho la deuda se iniciará el período ejecutivo, de acuerdo con el tenor de los artículos 
26, 28 y 161 de la Ley 58/2003, de 17 de diciembre, General Tributaria, lo que determinará la exigencia de los intereses de demora, así como los 
recargos que correspondan y, en su caso, de las costas del procedimiento de apremio.
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AJUNTAMENT DE VINARÒS - RECURSOS HUMANS

ANUNCI

Per Decret de l’Alcaldia, núm. 2241/2020, de data 18 de setembre de 2020, s’ha aprovat la 
convocatòria i bases específiques que han de regir el procés de selecció per a la PROVISIÓ 
EN PROPIETAT DE 9 PLACES D’AGENT DEL COS DE POLICIA LOCAL, escala administració 
especial, subescala serveis especials, classe policia local i els seus auxiliars, enquadrades en 
l’escala bàsica, grup C, subgrup C1 de titulació, vacants en la plantilla d’aquest Ajuntament i  
incloses en l’oferta d’ocupació pública de 2018 (3), 2019 (2) i 2020 (3). 

De les esmentades places, SIS seran proveïdes per torn lliure, mitjançant oposició, i TRES per 
torn  de  mobilitat,  d’acord  amb  les  reserves  contingudes  en  l’Annex  apartat  1  del  Decret  
153/2019, de 12 de juliol per a aquests sistemes de provisió 

Les persones interessades poden consultar les bases de la convocatòria, en el Tauler d'Anuncis 
de la Seu Electrònica Municipal  (publicades en  data  21/09/2020) i  la pàgina web municipal 
(www.vinaros.es) apartat ocupació pública.

El termini de presentació d’instàncies serà de 20 dies hàbils comptadors a partir  del 
següent al de la publicació de l’extracte d’aquesta convocatòria en el Diari Oficial de la 
Comunitat Valenciana.

DOCUMENT FIRMAT ELECTRÒNICAMENT
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Què és?

És un suport que s’ofereix al domicili, o des d’ell, a persones o famílies, 
amb l’objectiu d’augmentar la seua qualitat de vida i aconseguir un 
major benestar.

A qui va dirigit?

A aquelles persones que tinguen dificultats per portar una vida 
quotidiana satisfactòria a la seua pròpia casa, per motius d’ancianitat, 
malaltia, aïllament o sobrecàrrega de tasques o responsabilitats, i no 
compten amb prou ajuda de la seua família, veïns i amics.

Quins són els objectius

- Millorar les condicions generals de la vivenda, l’estat de 
salut i d’ànim, i facilitar el contacte social si així es desitja.
- Procurar que les persones o famílies recuperen o 
augmenten la seua capacitat per desenvolupar-se i així no hagen de 
dependre de ningú, sempre que sigue possible.
- Evitar que la problemàtica els obligue a sortir del seu medi 
habitual.

- Fomentar la col·laboració i la solidaritat de veïns, familiars 
i amics.

Què ofereix?

- La millora de les condicions generals de la casa.
- Ajuda en la higiene personal.
- Acompanyar a fer gestions, visites mèdiques, compres...
- Oferir possibilitats per ocupar el temps lliure de forma 
gratificant.
- Ensenyar a portar una vida sana.
- Cooperar en la rehabilitació de malalts.
- Realitzar cures senzilles.

Informació i tramitació de sol·licituds: 

Ajuntament de Vinaròs
Regidoria Benestar Social
Pl. de Sant Antoni, 19
De 9’00 a 14’00 h.
Tel. 964 45 00 75

AJUNTAMENT DE VINARÒS
 REGIDORIA DE BENESTAR SOCIAL
1.	 EL SERVEI D’AJUDA A DOMICILI



3 octubre de 2020

30

PUBLICITATESQUELES



3 octubre de 2020

31

agenda

Parròquia Arxiprestal de l’Assumpció: Laborals: 9.00 i 20.00 h 
Dissabte: 9.00, 19.00 h.  Diumenge: 9.00, 12.00 i 20.00h. 
Convent Divina Providència: Laborals: 19.30 h. Festius: 10.30 h.
Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30 h. 
Dissabte: 8.30 i 19.30. Diumenge: 9.00, i 19.30h
Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)
El Carme dels Mariners: Diumenge: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. Diumenge: 10.00 h
Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 h, Dimarts estudi 
bíblic: 20 h 
Església Evangèlica (av. Tarragona): Diumenge: 11 h

HORARI DE MISSES

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 77 06
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Ecoparc / Recollida de mobles  964 40 78 03
Emergències 112
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Oficina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Vinataxi 600 600 333

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86
OMIC 964 40 77 00

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes: 
964 40 56 15
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat”: 

Gas butà 964 45 11 24

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
La Farmacia de guardia realizará un turno de 24h (de 9.00h a 9.00h). 

Entre las 24h y las 8.00h, únicamente se realizarán dispensaciones con 
receta médica y se deberá llamar a la policía local 964 40 77 04

3 octubre FERRER pl. Sant Antoni, 39

4 octubre ROCA San Francisco, 6

5 octubre GUIMERÀ Pl. Parroquial, 11

6 octubre ADELL P. Picasso - Pio XII

7 octubre SANZ c. Pont, 83

8 octubre VALLS Zona turística nord, 11

9 octubre MATEU c. Sant Francesc, 103

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  20 julio 2020 09:09:22

Origen: VINAROS
Destino: BARCELONA (TODAS)
Trenes para el día: jueves 20 agosto 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
18084 REG.EXP. 06.53 10.25 3h. 32min. 17.60
99402 MD 09.48 14.28 4h. 40min. 13.00
00460 Intercity 14.32 16.40 2h. 8min. 30.00
00694 TORRE ORO 17.43 20.02 2h. 19min. 30.00
00264 Intercity 18.35 20.40 2h. 5min. 30.00
18096 REG.EXP. 18.43 22.25 3h. 42min. 17.60

TRENS VINARÒS- BARCELONA               TRENS VINARÒS-VALÈNCIA

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  20 julio 2020 09:10:23

Origen: VINAROS
Destino: VALENCIA (TODAS)
Trenes para el día: jueves 20 agosto 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
14431 REGIONAL 06.07 08.22 2h. 15min. 12.30
14437 REGIONAL 09.15 11.47 2h. 32min. 12.30
00697 TORRE ORO 10.56 12.20 1h. 24min. 24.40
18093 REG.EXP. 13.08 15.08 2h. 0min. 14.10
00463 Intercity 13.56 15.23 1h. 27min. 24.40
14022 REG.EXP. 14.12 16.14 2h. 2min. 14.10
38022 REGIONAL 14.12 16.14 2h. 2min. 12.30
00165 Intercity 16.54 18.30 1h. 36min. 24.40
01371 Intercity 18.54 20.26 1h. 32min. 24.40
14304 REGIONAL 19.42 21.55 2h. 13min. 12.30

El Diariet no es fa responsable de canvis i/o errors en els horaris. Cal consultar-los a www.renfe.es o al telf. 902 24 02 02 

VINARÒS‐BENICARLÓ‐PEÑÍSCOLA  
HORARIO DESDE EL 13 DE JULIO DE LUNES A DOMINGO (INCLUIDOS FESTIVOS) 

 

Vinaròs  Benicarló  Peñiscola    Peñiscola  Benicarló  Vinaròs    RENFE BENICARLÓ  PEÑISCOLA RENFE BENICARLÓ 
6:30  7:00  7:30    7:30  7:50  8:30    7:30  8:15  9:00 
7:00  7:30  8:00    8:00  8:20  9:00    9:00  9:45  10:30 
7:30  8:00  8:30    8:30  8:50  9:30    10:30  11:15  12:00 
8:00  8:30  9:00    9:00  9:20  10:00    12:00  12:45  13:30 
8:30  9:00  9:30    9:30  9:50  10:30    13:30  14:15  15:00 
9:00  9:30  10:00    10:00  10:20  11:00    15:00  15:45  16:30 
9:30  10:00  10:30    10:30  10:50  11:30    16:30  17:15  18:00 
10:00  10:30  11:00    11:00  11:20  12:00    18:00  18:45  19:30 
10:30  11:00  11:30    11:30  11:50  12:30    19:30  20:15  21:00 
11:00  11:30  12:00    12:00  12:20  13:00    21:00  21:45  22:30 
11:30  12:00  12:30    12:30  12:50  13:30       
12:00  12:30  13:00    13:00  13:20  14:00       
12:30  13:00  13:30    13:30  13:50  14:30       
13:00  13:30  14:00    14:00  14:20  15:00       
13:30  14:00  14:30    14:30  14:50  15:30       
14:00  14:30  15:00    15:00  15:20  16:00       
14:30  15:00  15:30    15:30  15:50  16:30       
15:00  15:30  16:00    16:00  16:20  17:00       
15:30  16:00  16:30    16:30  16:50  17:30       
16:00  16:30  17:00    17:00  17:20  18:00       
16:30  17:00  17:30    17:30  17:50  18:30       
17:00  17:30  18:00    18:00  18:20  19:00       
17:30  18:00  18:30    18:30  18:50  19:30       
18:00  18:30  19:00    19:00  19:20  20:00       
18:30  19:00  19:30    19:30  19:50  20:30     
19:00  19:30  20:00    20:00  20:20  21:00       
19:30  20:00  20:30    20:30  20:50  21:30       
20:30  21:00  21:30    21:30  21:50  22:30       
21:30  22:00  22:30    22:30  22:50  23:30       
22:30  23:00  23:30    23:30  23:50  00:30       
23:30  00:00  00:30    00:30  00:50  01:30       

 

 
 

Aviso: Nuevo horario a partir 8/6/20 
RESOLUCIÓN  de  29  de mayo  de  2020,  de  la  Conselleria de Política Territorial, Obras Públicas y Movilidad, por la que  se  adoptan  medidas  sobre  los  servicios  de  transporte 
público  regular  de  uso  general  de  viajeros  y  viajeras por carretera de  titularidad de  la Generalitat, en aplicación de lo dispuesto en el Real decreto 463/2020, de 14 de marzo, 
por el que se declara el estado de alarma para la gestión de la situación de crisis sanitaria ocasionada por la Covid‐19. [2020/3893] 

LÍNEA CATÍ-VINARÒS 
 

Lunes, Miércoles y Viernes no Festivos: 
 
 

Resto de días sin servicio. 
 

Catí  8:15     17:30 
Anroig  8:25     17:20 
Xert  8:30     17:15 
Sant Mateu  8:45     16:55 
Canet  9:00     16:45 
La Jana  9:10     16:35 
Traiguera  9:15     16:30 
S. Jordi  9:20     16:25 
Vinaròs  9:45     16:00 

 
 
 
Rogamos disculpen las molestias 

AUTOS MEDITERRANEO,S.A.            Castelló a 4 de Junio de 2020

Aviso: Nuevo horario a partir 22/06/20 
RESOLUCIÓN  de  29  de mayo  de  2020,  de  la  Conselleria de Política Territorial, Obras Públicas y Movilidad, por la que  se  adoptan  medidas  sobre  los  servicios  de  transporte 
público  regular  de  uso  general  de  viajeros  y  viajeras por carretera de  titularidad de  la Generalitat, en aplicación de lo dispuesto en el Real decreto 463/2020, de 14 de marzo, 
por el que se declara el estado de alarma para la gestión de la situación de crisis sanitaria ocasionada por la Covid‐19. [2020/3893] 

] 

Castelló – Vinaròs 

De Lunes a Domingo: 

CASTELLÓ ‐ VINARÒS 

IDA  VUELTA 
CASTELLÓ  6:00  13:00  20:00  10:00  17:00  0:00 
BENICÀSSIM  6:20  13:20  20:20  9:40  16:40  23:40 
PLAYETAS  6:30  13:30  20:30  9:30  16:30  23:30 
OROPESA  6:40  13:40  20:40  9:20  16:20  23:20 
RIBERA  6:50  13:50  20:50  9:10  16:10  23:10 
TORREBLANCA  7:05  14:05  21:05  9:00  16:00  23:00 
ALCALA  7:20  14:20  21:20  8:40  15:40  22:40 
STA. MAGDALENA 7:35  14:35  21:35  8:25  15:25  22:25 
BENICARLÓ  7:45  14:45  21:45  8:15  15:15  22:15 
VINARÒS  8:00  15:00  22:00  8:00  15:00  22:00 

*

Rogamos disculpen las molestias 
AUTOS MEDITERRANEO,S.A.  Castelló a 4 de Junio de 2020 



X JORNADES DE LA CUINA DEL

RANXO
MARINER
DEL 18 DE SETEMBRE AL 18 D’OCTUBRE
VINARÒS 2020

M
ESURES DE SEGURETAT COVID-19

 
 @turismevinaros
 TurismeVinaros
 Turisme_Vinaros
 www.turisme.vinaros.es
 www.amarvinaros.com

Turisme

PREMIS
Participa en el sorteig de  
dos dinars o sopars per a dos 
persones en dos dels restaurants 
participants en les jornades.

Emplena el qüestionari mitjançant 
un codi QR que et proporcionarà 
el restaurant al finalitzar aquesta 
experiència gastronòmica.

INFO MENÚS


